




3 اقتصادی
چهار شنبه -بیست وهفتم بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4220

وزیر اقتصاد :

مدرن سازی گمرک برای مبارزه قاچاق کالا 
ارزشمند ست 

وزیر اقتصاد و دارایی گفت : مدرن سازی گمرکات از اقدامات مهم برای شفافیت در مبارزه 
با قاچاق است.

علی طیب نیا در بازدید از گمرک شهید رجایی بندر عباس با بیان این مطلب ادامه داد: 
خوشبختانه شاهد کاهش محسوس در قاچاق هستیم و بر اساس آمار ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز از 25 میلیارد دلار به 15 میلیارد دلار کاهش داشته ایم و این توجه و محصول 
اقداماتی است که در گمرک و دستگاههای مربوطه انجام شده است و امیدواریم با تداوم کار 

شاهد کارآمدی و افزایش شفافیت و کاهش پدیده شوم قاچاق باشیم.
 وی در این بازدید اظهار داشت: سامانه جامع امور گمرکی از زمان اجرا تاکنون کمک 
شایانی به تسهیل تجارت کرده است.  طیب نیا افزود: ممکن است سامانه جامع گمرک با 
اختلالات اندکی نیز همراه باشد ولی این نواقص در حال رفع شدن است .  وی افزود: با توجه 
به آثار باقیمانده از تحریم ها و کاهش شدید قیمت نفت توانسته ایم با دو مشکل کسادی و 
تورم مقابله کنیم و امیدواریم با تلاش های بیشتری که صورت میگیرد بتوانیم رفاه را برای 

مردم کشور به ارمغان آوریم. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد توسعه اقتصادی هرمزگان اظهار داشت: با توجه به 
اینکه این استان قطب اصلی صادرات و واردات کشور میباشد بطور طبیعی گمرکات هرمزگان 

از اهمیت ویژه ای برخوردار است و باید اصلاحات فرآیندی در این گمرکات انجام شود.
 طیب نیا افزود: تولیدکنندگان باید بتوانند کالا و مواد اولیه خود را با سهولت بیشتری وارد 
نمایند و هزینه های مبادله ای کمتری به آنها وارد شود که بتوانند کالای تولیدی را با قیمت 
کمتری عرضه نمایند.  وی گفت : افزایش کارایی و کارآفرینی در گمرکات از مهمترین برنامه 
های است که بصورت جدی دنبال میکنیم و هدف مهم دیگر افزایش شفافیت و ارتقایی 
سلامت اداری است.  وی گفت : یک آفت اصلی که اقتصاد کشور را تهدید می کند ، پدیده 
قاچاق است که به تولید ملی آسیب میرساند و مدرن سازی گمرکات یکی از اقدامات مهمی 

است که در پرتو شفافیت مبارزه با قاچاق نیز انجام شده است. 

مدیر کل رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد

جزئیات و نحوه توزیع سبد حمایت غذایی

مدیر کل رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز توزیع سبد حمایت غذایی خبر داد 
و اقلام و فروشگاه های طرف قرارداد برای دریافت این سبد را اعلام کرد. 

احد رستمی از آغاز توزیع سبد حمایت غذایی خانوارهای نیازمند از ابتدای هفته جاری 
خبرداد و گفت: روز چهارشنبه هفته گذشته اعتبار سبد غذایی نیازمندان از خزانه کل کشور 
واریز شد و از ابتدای هفته جاری نیز با واریز سهم خانوارهای نیازمند به تناسب تعداد افراد، این 
طرح با ابلاغ به تمام استان ها، آغاز شد. وی با اشاره به اینکه سبد حمایت غذایی فقط شامل 
خانواده های تحت پوشش دائم کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی می شود، 
گفت: این خانواده ها می توانند با همراه داشتن کارت های بانکی متصل به حساب یارانه نقدی 
خود به فروشگاه های طرف قرارداد مراجعه و سبد غذایی خود را دریافت کنند. مدیر کل رفاه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره فروشگاه هایی که مشمولان باید برای دریافت سبد 
حمایت غذایی خود مراجعه کنند گفت: این افراد برای دریافت سبد غذایی خود باید به یکی 
از ۶ هزار فروشگاه اتکا، اسکاد)اتحادیه سراسری تعاونی های مصرف کارکنان دولت(، امکان، 
فرهنگیان، تعاونی مصرف محلی، سپه، رفاه و شهروند در سطح کشور مراجعه کنند. رستمی 
با اشاره به اقلام سبد حمایت غذایی گفت: اقلام این سبد شامل گوشت قرمز، گوشت مرغ، 
تخم مرغ، برنج، حبوبات، ماکارونی، لبنیات، روغن مایع، رب گوجه فرنگی و خرما است که 
مشمولان می توانند به تناسب اعتبار واریز شده به حساب آنها، نسبت به دریافت سبد غذایی 
خود از هر نام تجاری )برِند( مد نظر، اقدام کنند. این مقام مسئول در وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه هزینه سبد حمایت غذایی حداقل ۳۰ هزار تومان و حداکثر نیز 12۰ 
هزار تومان است ادامه داد: برای خانواده های یک نفره ۳۰ هزار تومان، برای خانواده های دو 
نفره 5۰ هزار تومان و برای خانواده های بیشتر از این جمعیت به ازای هر نفر 1۰ هزار تومان به 
حساب سرپرستان این خانواده ها واریز شده است. وی با بیان اینکه مبالغ واریز شده بابت سبد 
حمایت غذایی قابل برداشت نیست و فقط برای خرید اقلام مذکور از فروشگاه های اعلام شده 
قابل استفاده است گفت: از زمان واریز این مبالغ به حساب های سرپرستان خانوار، مهلت چهار 
ماهه برای خرید این اقلام در نظر گرفته شده است. رستمی در پاسخ به این سوال که اعتبار 
سبد حمایت غذایی از چه محلی تامین شده است گفت: این اعتبار از ردیف تبصره 1۴ قانون 

بودجه ۹5 کل کشور )از محل حذف یارانه نقدی خانوارهای غیرنیازمند( تامین شده است.
کارگران مشمول طرح نیستند

مدیر کل رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه این طرح ۳.5 میلیون خانوار 
معادل 11 میلیون نفر از جمعیت کشور را در بر می گیرد، در پاسخ به این سوال که چرا جامعه 
کارگری مشمول این طرح نشدند گفت: با وجود اینکه دولت تلاش کرد تا گروه های هدف این 
طرح را گسترش دهد اما متاسفانه به دلیل محدودیت بودجه، امکان توزیع این سبد حمایت 

غذایی برای کارگران فراهم نشد.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا طبق قرار قبلی، تا پایان سال یک مرحله 
دیگر از این سبد به نیازمندان ارائه می شود یا خیر گفت: بر اساس ابلاغیه رئیس سازمان 
برنامه و بودج، قرار است تا پایان امسال مرحله دوم این سبد نیز برای همین خانواده ها توزیع 

شود که امیدواریم در صورت تامین اعتبار، این کار محقق شود.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در سال 
2۰1۶ رشد جهانی فولاد در دنیا تنها یک درصد بوده 
است، گفت: در این شرایط، ایران ده درصد رشد را تجربه 

کرد. 
محمدرضا نعمت زاده در هفتمین همایش فولاد با بیان 
اینکه ایران رتبه شانزدهم در حوزه فولاد را در جهان کسب 
کرده و توانستیم در سال 2۰1۶ که رشد جهانی فولاد یک 
درصد بوده، تولید خود را ده درصد نسبت به سال 2۰15 

افزایش دهیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: امیدواریم با این روند، 
پیش رویم و در حوزه فولاد، بیش از این حرف برای این 
داشته باشیم؛ این در حالی است که دولت قصد و عملش 
این نیست که در خلا تصمیم بگیرد و می خواهد منطق 

را حاکم کند.
وی با اشاره به طرح جامع فولاد نیز تصریح کرد: طرح 
جامع دو سال و نیم در رفت و برگشت و مطالعه زمان برد، 
ولی در طی جلسات، بازنگری آن هنوز هم ادامه دارد و 
مرتب باید با شرایط جهانی این طرح را به روز رسانی کنیم. 
بر این اساس امروز کنسانتره به ۴5 میلیون تن ظرفیت 
رسیده ایم که ۶۰درصد رشد را نسبت به 2۸ میلیون تن 

سال ۹2 داشته ایم.
به گفته نعمت زاده، در زمینه گندله از 21 میلیون تن به 
۳5 میلیون تن رسیدیم که ۶۶ درصد رشد را نشان می 
دهد، این در حالی است که این دو حلقه بیشترین کمبود 
را در زنجیره تولید فولاد داشتند ولی این رشد حاصل شد، 
همچنین آهن اسفنجی از 1۹ به 2۷ میلیون تن و شمش 

از 2۴ به ۳1 و نورد از ۳1 به ۳۷ رسیده ایم.
این عضو کابینه یازدهم گفت: تولید سنگ آهن کشور 
از ۶2 به ۷5 میلیون تن رسانده ایم پس تولید فعلی باید 
دو برابر شود، بر این اساس باید روی معدن متمرکز شده 
و به همین دلیل از اکتشاف معدن شروع کرده ایم، در این 
میان فعالیت های گسترده ای در معدن انجام شده است.

وی اظهار داشت: باید به سمت ارزش افزوده بیشتر 
برخی  که  دارند  گله  برخی  حالیکه  در  کنیم،  حرکت 
هدفگذاری ها بلندپروازی است، این در حالی است که 

معادن ما جوابگو در درازمدت نباشد، ولی یقین داریم که 
معادن ما بسیار است، به نحوی که معادن زیرزمینی نیز 
باید اکتشاف شود و مطابق با دنیا، مورد بهره برداری قرار 

دهیم.
وزیر صنعت گفت: اینکه به حدود ۳ درصد تولید جهانی 
در حوزه معادن برسیم، حق ایران است. این در حالی است 
که مصرف فولاد ایران در تمام صنایع و ساخت و ساز، باید 
گسترش دهد، البته به این معنا نیست که سازه های بتنی 
را به فلزی تبدیل کنیم، این در حالی است که سازه های 
بتنی در کشور کم است. وی اظهار داشت: اگر دو درصد 
بازار فولاد در دنیا به ایران اختصاص یابد، اتفاق خاصی 
نیست و رساندن آن از یک درصد فعلی به دو درصد، 
چیزی نیست؛ اما اگر بخواهیم به ده درصد برسیم، باید 
در بازار رقابتی تلاش کنیم؛ البته در این میان بانکها نیز 
نگران بازار هستند، در حالیکه ما به آنها اطمینان می دهیم 
که می توانند به این بازار اطمینان کنند. به گفته نعمت 
زاده، باید ورق استینلس استیل)ضدزنگ( را در کشور تولید 
کنیم، این هم کار سختی نیست و باید کار را به نحوی 
پیش بریم که در این حوزه نیز پیشرفت های خوبی داشته 
باشیم. باید به سمت فولادهای مخصوص و آلیاژی حرکت 

کنیم و در کنار آن، تولید فولاد عادی را نیز ادامه دهیم.
این عضو کابینه یازدهم تصریح کرد: در این میان باید 
روی مصرف انرژی و صرفه جویی کار جدی در صنعت 
فولاد صورت گیرد، این کار ممکن است که هزینه ابتدایی 
سرمایه گذاری را اندکی بالا برد، اما در آینده بازار رقابتی 

است و موضوع قیمت تمام شده حرف اصلی را می زند.

رئیس اتاق اصناف اعلام کرد که اعتراض کسبه ساختمان پلاسکو نسبت به جانمایی 
واحدهای خود در مجتمع نور به دلیل محدودیت های موجود قابلیت رسیدگی ندارد و 
کسبه پاساژ کویتی ها که مغازه های آنها از حادثه ساختمان پلاسکو آسیب دیده است هیچ 
درخواستی برای رسیدگی به مشکلاتشان نداشتند اما می توانند به اتاق اصناف مراجعه 

کنند.
علی فاضلی ، اظهار کرد: جانمایی کسبه ساختمان پلاسکو در مجتمع تجاری نور با 
حضور و انتخاب اتحادیه های مربوطه و نماینده اتاق اصناف به عنوان ناظر صورت گرفته و 
نماینده بانک یا مجتمع نور هیچ نقشی در جانمایی نداشتند؛ بنابراین این جانمایی تغییر 

پیدا نمی کند.
وی افزود: امکانات و واحدهای واگذارشده برای جانمایی کسبه ساختمان پلاسکو در 
مجتمع تجاری نور محدود بود و به هر نحوی که این جانمایی صورت می گرفت عده ای 
اعتراض خواهند داشت و نمی شود به خاطر اعتراض عده ای تصمیمات اتخاذشده را لغو 
کرد، چراکه کسبه پلاسکو از ابتدا خود مجتمع تجاری نور را انتخاب کردند و اتاق اصناف 
و اتحادیه مربوطه به خاطر رضایت آنها زیر بار دینی رفتند که دیگر نمی توان این تصمیم 

را تغییر داد.
رئیس اتاق اصناف درباره این اعتراض برخی کسبه پلاسکو که عنوان می کنند واحدهای 

لوکس و مناسب مجتمع تجاری نور پیش از حضور آنها به عنوان واحدهای فروخته شده 
و اجاره داده شده معرفی شده اند تا پس از اسکان پلاسکویی ها با قیمت های بالاتر به دیگر 
متقاضیان واگذار شود، ادامه داد: این مساله به شدت تکذیب می شود و درست نیست و 
از آنجا که ۶۰۰ واحد واگذار شده برای جانمایی پلاسکونشینان در مجتمع نور در طبقات 
مختلف بود نمی توان همه را زیر یک سقف قرار داد و این جانمایی با قرعه کشی توسط 
نمایندگان مختلف صورت گرفته است که ممکن است برخی گوشه، پشت واحدهای دیگر 

و یا در وسط و جای مناسب جانمایی شده باشند.
فاضلی گفت: قراردادها برای اجاره واحدهای مجتمع نور بوده است و اگر کسی بخواهد 
سرقفلی  را خریداری کند اتاق اصناف و اتحادیه های مربوطه نهایت کمک را به متقاضی 

می کنند اما آنها فعلا مستأجرند و به صورت موقت اسکان داده شده اند.
وی همچنین درخصوص اینکه چرا کسی درباره برخی کسبه آسیب دیده پاساژ کویتی ها 
که مغازه هایشان در پی آتش سوزی و فرو ریختن ساختمان پلاسکو خسارت دیده است، 
فکری نمی کند، اظهار کرد: کسی از پاساژ کویتی ها درخواست و تقاضایی برای رسیدگی به 
مشکلاتش را نداشته است و در این زمینه کاری انجام نشده است اما اگر هر یک از کسبه 
این پاساژ از حادثه ساختمان پلاسکو آسیبی دیده است می تواند به اتاق اصناف مراجعه 

کند و مطمئناً به مشکل آنها نیز رسیدگی می شود.

نعمت زاده اعلام کرد؛

رشد ده درصدی تولید فولاد در سال ۲۰۱۶

رئیس اتاق اصناف اعلام کرد

اعتراض پلاسکویی ها نسبت به جانمایی در نور قابلیت رسیدگی ندارد

در گفت وگوی با کارشناسان بررسی شد؛ 

چرا یکسان سازی ارز اجرا نشد؟
یک ماه تا موعد مقرر اجرایی شدن سیاست پولی تک نرخی 
کردن ارز باقی مانده اما طبق گفته کارشناسان اقتصادی اجرای 
ارز و عدم برقراری روابط  این سیاست به دلیل رشد قیمت 
کارگزاری بانک های کشورمان با بانک های خارجی به سال آینده 

موکول می شود. 
تک نرخی کردن ارز آرزوی تمام دولت های پس از انقلاب 
بود. نرخ که ارز دولتی و آزاد در اواسط دهه ۷۰ اختلاف چندانی 
نداشت و از این رو تک نرخی کردن آن هم در اولویت ها قرار 
نگرفت. در سال ۹1 بازار شاهد جهش یکباره نرخ ارز به ویژه دلار 
بود که آنقدر اختلاف قیمت های ارز دولتی و آزاد افزایش یابد که 
منجر به تولد ارز مبادله ای شد. در آن سال قیمت دلار دولتی 
122۶ تومان بود که قیمت آن در بازار آزاد به یکباره و عرضه چند 
روز به سه هزار و ۷۰۰ تومان رسید. این اختلاف قیمتی باعث 
ایجاد ارز سه نرخی و ظهور ارز مبادله ای شد که در نهایت دولت 

وقت با حذف ارز دولتی 122۶ تومان ارز را به دو نرخ رساند. 
با این وجود در دولت قبل هم موضوع تک نرخی شدن ارز 
مطرح بود اما به دلیل تورم شدید بالای ۴۰ درصد و نوسانات 
شدید ارزی، امکان تک نرخی شدن ارز فراهم نشد. یکی از مهم 
ترین سیاست های پولی دولت یازدهم ، هم تک نرخی کردن ارز 
برای کاهش رانت خواری ها و شفافیت در بازار ارز بوده که طبق 
اولین اظهارات مسئولان اقتصادی دولت بنابر این بود که تا پایان 
امسال ارز به یک نرخ برسد اما گویا زور دولت به موانع بلند بر سر 
راه اجرای این سیاست نرسید . طبق آخرین گفته های »ولی الله 
سیف« رییس بانک مرکزی؛ ارز سال آینده تک نرخی می شود. 

**مهم ترین مانع تک نرخی نشدن ارز 
طبق آخرین اظهارات رییس بانک مرکزی درباره تک نرخی 
شدن ارز؛ قرار بر این بود که پس از اجرایی شدن برجام و بازگشت 
روابط بانکی به شرایط عادی، در این زمینه تک نرخی کردن ارز 
اقداماتی انجام شد اما اینکه تا پایان سال جاری بتوان ارز تک 
نرخی را اجرا کرد هم عملی نخواهد بود. آخرین سخنان رییس 
کل بانک مرکزی آب پاکی را بر روی دست فعالان بازار ارز و 
صادرکنندگان و واردکنندگان ریخت تا منتظر ارز تک نرخی در 
آینده نزدیک نباشند. اما چرا دولت نتوانست به وعده خود جامه 
عمل بپوشاند و علی رغم وجود مزایای متعدد تک نرخی شدن 
ارز در بحث کاهش فسادهای اقتصادی و کاهش ایجاد رانت 
برای عده ای، ارز تک نرخی نشد. » کامران ندری« مدیر گروه 
بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی در پاسخ 
به این سوال به پژوهشگر ایرنا گفت: مهم ترین مانع برای اجرای 
سیاست تک نرخی شدن ارز، موضوع روابط کارگزاری بانک های 
کشورمان با بانک های خارجی است که هنوز این مشکل رفع 
نشده است. وی با تاکید بر اینکه تعامل با بانک های خارجی می 

تواند در شرایطی که بازار با شوک مواجه است، بسیار موثر باشد، 
گفت: با ایجاد این روابط می توانیم ارز مورد نیاز برای تنظیم بازار 
را تامین کنیم. اما با توجه به اینکه روابط کارگزاری ما با بانک 
های خارجی هنوز به نحو مناسب برقرار نشده است، این مشکل 
امروز مانع جدی برای اجرای سیاست ارز تک نرخی محسوب می 
شود. ندری با تاکید بر اینکه مانع دوم برای اجرای سیاست تک 
نرخی شدن ارز، ساختار بازار ارز است، اظهار داشت: بازار ارز به 
صورت سنتی متکی بر صرافی ها بوده و که البته اخیرا بانک ها 
هم با تمهید بانک مرکزی وارد بازار خرید و فروش ارز شده اند 
اما هنوز هم چارچوب بازار بر همان قواعد سنتی استوار است و 
تزریق ارز به این سیستم از طریق بانک ها دشوار است.مدیر گروه 
بانکداری اسلامی پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی با بیان 
اینکه برقراری روابط کارگزاری بین بانکی در اختیار بانک مرکزی 
نیست، ادامه داد: بانک مرکزی توانسته بخش عمده ای از سایر 
موانع بر سر راه تک نرخی کردن ارز را رفع کند. برای مثال در 
حال حاضر در بازار معملات ارزی تقریبا به سه گروه کالاهای 
اساسی ارز دولتی پرداخت می شود و سایر کالاها ارز بازار آزاد 
استفاده می کنند. همچنین ورود بانک ها هم به خرید و فروش 

ارز آزاد شده است. یعنی دیگر فقط ارز بازار ارز تقویت شود و دیگر 
در انحصار صرافی ها و دلالان ارزی نیست.

** قیمت کاهش یابد، ارز تک نرخی می شود
برخی دیگر از کارشناسان از موانع مهم اجرای سیاست پولی 
تک نرخی شدن ارز را رشد قیمت ارز به ویژه دلار در طول دو 
ماه گذشته عنوان می کنند. قیمت دلار تقریبا از دو ماه گذشته 
به دلایل متعدد از جمله افزایش تقاضا در بازار با توجه به آغاز 
سفرهای به عتبات عالیات در ایام منتهی به اربعین و تقاضا برای 
سفرهای خارجی به مناسبت شروع سال جدید میلادی، بر سر 
کار آمدن ترامپ، تمدید تحریم های قبلی موسوم به داماتو و 
تقویت دلار شروع به رشد کرد که حتی در مقطعی به ۴ هزار 
تومان هم رسید اما دوباره ورود بانک مرکزی به کنترل بازار ارز، 
قیمت دلار به کانال سه هزار و ۸۰۰ تومان کاهش پیدا کرد و این 

روند کاهشی در حال ادامه است.
البته طبق گفته رییس بانک مرکزی نرخ ارز روند کاهشی 

خواهد داشت اما به دامنه ۳5۰۰ تومان باز نمی گردد.
حال اینکه یکی از دلایل مهم محقق نشدن وعده دولت برای 
یکسان سازی نرخ ارز همین رشد نرخ ارز در طول دو ماه گذشته 

است. 
در این باره »مهدی تقوی«کارشناس اقتصادی در گفت و گو با 
با گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا معتقد است: یکی از دلایل 
افزایش نرخ ارز تامین کسری بودجه دولت است و تا زمانی که 
این نرخ کاهش پیدا نکند، امکان اجرای سیاست یکسان سازی 
نرخ ارز برای دولت وجود ندارد. وی ادامه داد: وقتی بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد سیاست تک نرخی کردن ارز را مطرح کردند، 
قیمت ارز مبادلاتی 2۹۰۰ تومان اعلام شد . این نشان می دهد 
که پیش بینی شده بود که با اجرای برجام و آزادشدن پول های 
بلوکه ایران، قیمت ارز کاهش می یابد اما عکس این پیش بینی 
رخ داد. تقوی تاکید کرد: با توجه به افزایش نرخ دلار؛ زمانی که 
قیمت دلار افزایش یابد،هزینه واردات نیز بالا می رود و در این 
شرایط احتمال افزایش قیمت ها و افزایش نرخ تورم وجود دارد 
بنابراین در حال حاضر به هیچ وجه زمان مناسبی برای تک نرخی 

کردن ارز نیست. 
** ارز تک نرخی به اسفند ماه نمی رسد

آنچه که کارشناسان اقتصادی بر آن اتفاق نظر دارند این است 
که امکان اجرای یکسان سازی نرخ ارز تا پایان امسال وجود ندارد. 
اما اینکه در سال آینده هم با توجه به احتمال ایجاد نوسانات 
در اقتصاد کشور به دلیل برگزاری انتخابات رییس جمهوری این 
سیاست دولت در نیمه اول سال اجرایی می شود، جای بحث 
دارد. ندری در این باره می گوید : » بعید می دانم که در یک 
ماه باقی مانده از سال ارز تک نرخی شود و طبق گفته رییس 
بانک مرکزی هم در سال آینده ارز تک نرخی خواهیم داشت 
اما موضوع مهم ایجاد ارتباط با بانک های خارجی و رفع تحریم 
های این بخش است. اگر این مانع جدی از سر راه برداشته شود 
می توان امیدوار بود که در سال آینده به سمت تک نرخی شدن 
ارز حرکت کنیم.«همچنین تقوی بر این باور است که به دلیل 
سیاست های دولت ارز افزایش قیمت داشته و این امر می تواند 
عامل تاخیر در یکسان سازی نرخ ارز باشد که اگر در سال آینده 
هم ارز در حول ۳ هزار و ۸۰۰ تومان باشد، درباره تک نرخی 
کردن ارز باید احتیاط کرد. یکی از مهم ترین زمینه های تک 
نرخی کردن ارز و اجرای سیاست یکسان سازی نرخ ارز، داشتن 
ذخایر ارزی است که بتواند ضربه گیر نوسانات نرخ ارز در بازار 
باشد و دولت بتواند در شرایط افزایش قیمت ها با عرضه به موقع، 
بازار را کنترل کند که این عامل با توجه به افزایش بیش از دو 
برابری صادرات نفت و افزایش درآمدهای نفتی تقویت شده است. 
از سوی دیگر با آزاد شدن پول های بلوکه شدن ایران در بانک 
های خارجی بر آمار ذخایر ارزی افزوده شده است که در مجموع 
با این اقدامات می توان به اجرای سیاست پولی تک نرخی شدن 

ارز در اوایل سال آینده امیدوار بود. 

جهش ذخیره گندم از دو هفته به یکسال
 در دولت تدبیر و امید 

دولت یازدهم با خودکفایی در تولید گندم و ذخیره 1۰ میلیون تن گندم برای بیش از 
یکسال، رکود دیگری را در تامین امنیت غذایی کشور به ثبت رسانده است. 

به گزارش ایرنا، ثبت این رکود در شرایطی انجام شده است که در سال ۹2 و ابتدای 
فعالیت دولت یازدهم برخی استان های کشور برای سه روز و برخی تا دو هفته گندم 
ذخیره داشتند و همین موضوع نگرانی هایی را برای دولت ایجاد کرده بود. با توجه به این 
که یکی از هدف اقتصاد مقاومتی خودکفایی در تولید کالاهای اساسی و رفع وابستگی 
به واردات به شمار می رود، به همین منظور دولت یازدهم توانست با اقدامات اساسی در 
بخش کشاورزی در چهارسال فعالیت خود به خودکفایی گندم دست پیدا کند. گندم 
با نام علمی Triticum از مهم ترین غلات جهان است که به شکل وحشی و اهلی می 
روید و طبق جدیدترین آمار سازمان جهانی خواربار کشاورزی ملل متحد)فائو(، ایران 
یکی از پرمصرف ترین کشورها در محصول گندم به شمار می رود به شکلی که سرانه 
مصرف آن در ایران 2٫5 برابر کشورهای در حال توسعه و بیشتر از کشورهای توسعه 
یافته جهان است. در واقع سرانه مصرف گندم هر ایرانی در سال ۹۳، حدود 1۶۷٫۶ 
کیلوگرم بود در حالی که سرانه مصرف این محصول در جهان در همان زمان به طور 
میانگین ۶۷٫1 کیلوگرم برآورد می شد. این در حالی است که متوسط سرانه مصرف 
گندم در کشورهای در حال توسعه ۶۰ کیلوگرم در سال و این رقم برای کشورهای 
توسعه یافته ۹۶٫5 کیلوگرم اعلام شده است.  همچنین سرانه مصرف گندم در برخی 
کشورها همچون چین ۶2٫۸ کیلوگرم، هند ۶۰ کیلوگرم، عراق 1۴۳ کیلوگرم، ژاپن 
۴۳٫۳ کیلوگرم، ترکیه 211 کیلوگرم، مصر 1۹۸ کیلوگرم، آمریکا ۸1٫5 کیلوگرم، 
روسیه 12۳ کیلوگرم و اتحادیه اروپا 111 کیلوگرم است.  طبق آمارهای مربوط به 
سال 1۳۸۸، ایران با سرانه مصرف 1۹۴ کیلوگرم در سال به عنوان هفتمین مصرف 
کننده بزرگ گندم در سطح جهان شناخته شده بود.دولت یازدهم از ابتدای فعالیت 
خود از مردادماه سال ۹2 و با وجود اعمال شدید تحریم ها علیه ایران، وضعیت نامناسب 
اقتصادی، خشکسالی های پی در پی، کاهش بارندگی ها، افت سفره های زیرزمینی، 
رشد و بهبود تولید در بخش کشاورزی را در دستور کار قرار داد.در این راستا دولت 
توانست با اقدام های موثر خود در حمایت از تولیدکنندگان داخلی نظیر اعلام به موقع 
نرخ خرید تضمینی محصولات، افزایش قیمت مناسب خرید تضمینی، تعیین تکلیف 
کشاورزان، افزایش تولید گندم در واحد سطح، کاهش سطح زیرکشت در سال پایانی 
فعالیت خود در محصول گندم به خودکفایی برسد. همچنین دولت در این مدت با 
تخصیص اعتبارات لازم در بخش کشاورزی موفق شد در تامین و تنوع سازی نهاده های 
مورد نیاز تولید )کودهای شیمیایی، سموم و بذور(، توسعه سیستم های نوین آبیاری، 
ارتقای مکانیزاسیون کشاورزی، رشد صادرات محصولات، کاهش واردات نقش موثری 

داشته باشد.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدیدحدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 14 فرعی از 11044 اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی یزادانشهر - رسالت 65 - 8 متری ابوالفضل پلاک 
27 که بنام روح اله صاحبی اعظم فرزند حسین میباشد، در جریان ثبت است که 
بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، 
لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/43920 - 95/11/26 تحدید حدود 
پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 96/1/16 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل 
وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا 
نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا 
تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با 
اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید./ق
 تاریخ انتشار 95/11/27
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

نوبت دوم
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واکنش کمیته انضباطی به صحبتهای منصوریان

 از هیچ تهدیدی نمی ترسیم
رئیس کمیته انضباطی فدراسیون به صحبت های منصوریان و 
اعتراض به محرومیت رحمتی واکنش نشان داد و گفت: هرجا علیه 
تهدیدی  از هیچ  ولی  تهدید می شویم  رای می دهیم  آبی  و  قرمز 

نمی ترسیم.
اسماعیل حسن زاده درباره واکنش های مختلفی که به رای کمیته 
انضباطی بعد از دربی شده و اینکه گفته می شود این رای سریع اعلام 
شده است، گفت: ما در فصل جاری سعی کرده ایم با توجه به فشردگی 
مسابقات، همه احکام را زود صادر کنیم. کسی که در بازی بزرگ کار 
زشتی انجام داده، نباید طوری باشد که در مسابقه بعد بازی کند. به 
عنوان مثال اگر با تاخیر رای سیدجلال حسینی را می دادیم، چون 

پرسپولیس پس فردا بازی دارد این رای به عقب می افتاد.
وی افزود: شاید شما سئوال کنید آقای فتاحی در سازمان لیگ که 
چرا یک روز بعد از مسابقات عادی گزارش بازی را می دهد و حتی در 
مسابقاتی که در شهرستان برگزار می شود گاهی دو روز بعد گزارش 
مسابقه را به کمیته انضباطی می دهد ولی دو ساعت بعد از دربی 
گزارش را ارائه می دهید؟ خب وقتی گزارش بازی دو ساعت بعد از 
اتمام آن آمده است چرا رای ندهیم؟ البته مسابقه بزرگ این دوستان 
را واداشته تا گزارش خود را ارائه بدهند. البته گاهی هم می گویند چرا 

کمیته انضباطی با تاخیر رای می دهد.
رئیس کمیته انضباطی خاطرنشان کرد: اکثر تیم ها ما را متهم کرده 
اند. وقتی چند وقت پیش رحمتی درخواست کرد محرومیتش تعلیق 
شود و ما هم این کار را کردیم، کل کمیته انضباطی آبی شد و مخالفان 
و پرسپولیسی ها به ما گفتند شما استقلالی هستید. الان هم که این 
رای را صادر کرده ایم استقلالی ها و پرسپولیسی ها ناراحتند. به هر 
حال حرفها زیاد بوده است ولی اگر موضع رسمی باشگاه اعلام شود 

جواب می دهیم.
حسن زاده با بیان اینکه وقتی دو بازیکن بزرگ در یک مسابقه 
حساس با پوشش تلویزیونی گسترده دست به این کار می زنند با سایر 
مسابقات تفاوت دارد، گفت: اگر دو بازیکن در تیم های شهرستانی 
این کار را بکنند نیازی نیست این کار را بکنیم و سریع رای بدهیم. 
گل سرسبد فوتبال ما دربی است و پخش بین المللی هم دارد.  
بخصوص اینکه هر دو بازیکنی که درگیر شده اند )سیدجلال حسینی 
و سیدمهدی رحمتی( در تیم ملی بوده اند و باید با این قدرت برخورد 

شود.
وی تاکید کرد: بنده نگران نیستیم عده ای مخالف رای باشند و حتی 

تخریب و تحلیل کنند. از شب گذشته تحلیل های زیادی شنیده ام. 
حتی شنیدم سرمربی استقلال در برنامه نود اعلام کرده وقتی داور در 
زمین با کارت زرد و قرمز جریمه می کند، کمیته انضباطی چه کاره 
است که محروم می کند. باید بگویم اگر داور کارت زرد و قرمز داده، 
کمیته انضباطی هم می تواند بازیکن را یک تا شش جلسه محروم کند. 
حالا وقتی استدلال آنها اینطور است، با چه منطقی بگوییم بازیکنان را 
محروم کرده ایم. رئیس کمیته انضباطی یادآور شد: هرجا علیه قرمز و 

آبی رای داده ایم تهدید شده ایم؛ بخصوص از روز گذشته.
حسن زاده در پاسخ به این سئوال که چرا به عنوان مثال کمیته 
انضباطی در دیدار ماشین سازی و تراکتورسازی تبریز و زمانی که 
بازیکن تراکتورسازی به سینه داور زده است، رای او صادر نشده ولی 
آرای دربی زود اعلام می شود؟ گفت: وقتی یک خبر در مطبوعات 
منتشر می شود و حتی تیتر می شود، اگر شما تلاش کنید و بگویید 
اینطور نبوده دیگر فایده ندارد. دیگر شما فرصت اینکه ثابت کنید 

اینطور نبوده، ندارید. ما رای آن بازی را داده ایم و ابلاغ شده است.

وی درباره اینکه منصوریان گفته است مشکل محرومیت باشگاه های 
ایرانی از سوی فیفا کمیته انضباطی است و او هنوز مطالباتش را از 
باشگاه نفت تهران نگرفته است، گفت: پرونده های مالی را مثال می 
زنند. باشگاه استقلال بدهکارترین باشگاه است. امسال جرات کردیم 1۰ 

درصد مطالبات را گرفتیم.
رئیس کمیته انضباطی یادآور شد: منصوریان دوست دارد از نفت 
پولش را بگیرد ولی شما از باشگاه خودتان )استقلال( شروع کنید. 
سرمربی سابق باشگاه شما ۸ یا ۹ سال است که از استقلال طلب دارد 
ولی حکمش اجرا نمی شود اما در تریبون رسمی می گویند مطالبات 
ما را )از باشگاه نفت تهران( بگیرید. اینها مباحث حقوقی است. باید به 
جلسه بیایید و مدارک بدهید. ولی مردم اینرا متوجه نمی شوند و عمقی 

نگاه نمی کنند. اینها فرافکنی است.
حسن زاده تصریح کرد: دو بازیکن موثر فوتبال در دربی کاری کردند 
که همه معتقدند تا زمانی که درگیری این دو کاپیتان نبود، سکوها جو 
قابل قبولی داشت ولی وقتی حرکات شما التهاب را به سکو منتقل کرد. 

خدایی نا کرده اگر جوانهای مردم روی سکوها آسیب ببینند بازهم شما 
می گویید کمیته انضباطی چرا رای داده است؟

وی ادامه داد: دوستان قرمز و آبی و شهرستانی و پایتختی متوجه 
شده اند کارمان را انجام داده ایم و از هیچ تهدیدی نمی ترسیم. دوستان 
اگر فکر می کنند از نظر قانونی می توانند کاری بکنند بروند دادخواست 

بدهند. راه برای حرف منطقی وجود دارد ولی برای التهاب خیر.
رئیس کمیته انضباطی در پاسخ به این سئوال که رای مهدی کیانی 
بازیکن تراکتورسازی به خاطر زدن به سینه داور مقابل ماشین سازی 
چه بوده است؟ گفت: رای صادر شده ولی الان حافظه ندارم که رای 

چه بود!
»گاهی در آرای کمیته انضباطی تناقض وجود دارد. به عنوان مثال 
پیام صادقیان بازیکن پیشین پرسپولیس به دست داور زد و ۶ ماه 
محروم شد اما مهدی کیانی اینطور نبوده است.« حسن زاده در این 
خصوص به رادیو ورزش گفت: شما می توانید ثابت کنید که پیام 
صادقیان به دست داور زده و ۶ ماه محروم شده است؟ این درست 
نیست. اول اینکه این بازیکن ۶ ماه محروم نشده ثانیا به دست داور نزده 
است و موضوع چیز دیگری بوده است. شما تشریف بیاورید گزارش 

مورد مشابه )تراکتورسازی( را نگاه کنید و ببینید چقدر تفاوت دارد.
رئیس کمیته انضباطی با بیان اینکه آیین نامه انضباطی این ظرفیت 
را دارد که به سبب بازیکن و مسابقه بزرگ و سابقه یک بازیکن رای 
بدهد، تاکید کرد: اگر رحمتی سابقه نداشت می توانستیم او را یک 
جلسه محروم کنیم. اگر جلال حسینی سابقه نداشت می شد به 

جریمه نقدی اکتفا کرد.
حسن زاده درباره صحبتهای منصوریان مبنی بر اینکه رحمتی دو 
جلسه محروم شده که نتوانیم اعتراض کنیم و اگر سه جلسه بود می 
شد در حکم تجدیدنظر کرد، گفت: رکن قضایی مکلف است رای را 
متناسب صادر کند. اگر بگوییم ۶ جلسه محروم است و بعد اعتراض 
کنند و کم یا زیاد شود یا از بین برود، معنایش این است که رای 
نامتناسب بوده است. ایشان در دو مرحله تنش ایجاد کرد و دو جلسه 
محروم شد ولی چون سابقه دارد و قبلا محرومیتش تعلیق شده، 

تناسب تشخیص این است که دو جلسه محروم شود.
رئیس کمیته انضباطی در پایان گفت: ما می گوییم بیایید همکاری 
کنید. حتی اگر رای صادر می شود و دلایلی دارید که رای را تلطیف 
کنید، دادخواست بدهید نه اینکه حکم قضایی را محکوم کنید. بزرگان 

تیم ها باید کمک کنند که این رفتارها از بین برود.

احساس خلاء در یک پست کلیدی؛

کامیابی نیا بدون جانشین

شکست پرسپولیس مقابل استقلال در دربی هشتاد و چهارم از شکست در نقل 
انتقالات در جدال با تراکتور سازی تبریز رقم خورد.

بحث غرور به عنوان دلیل شکست پرسپولیس مقابل استقلال درست است اما تنها 
دلیل این شکست برای تیمی که در همه فصل تنها 5 گل خورده بود نیست؛ بلکه 

دلایل فنی هم برای این موضوع وجود داشته و دارد.
بازگشت در تونل زمان

برای تحلیل این شکست باید اندکی به عقب رفت و به نقل و انتقالات رسید؛ شاید 
هم اندکی عقب تر و به میانه های نیم فصل، آن روزها که تراکتورسازان با امید عالیشاه 
و احمد نوراللهی برای سربازی مذاکره می کردند. همان روزها که نوراللهی و عالیشاه 
متوجه شدند که تراکتورسازی برای سال آینده دیگر سرباز نمی گیرد و اگر امسال 
به تراکتورسازی نروند باید سال های بعد در لیگ یک بازی کنند و کاملا از بورس و 

کورس خارج شوند و شاید حتی فوتبالشان تمام شود.
شکست در شطرنج نقل و انتقالات

آن روزها علی اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس باید این موضوعات را رصد 
می کرد و جلوی اتفاقات را می گرفت. برانکو ایوانکوویچ هم که در نیم فصل متوجه 
آن مذاکره ها شد نیز باید زودتر از این ها می فهمید و مثل کارلوس کی روش حتی 
تیم بعدی بازیکن خودش را هم بداند. با این حال در آن معادلات پرسپولیس شکست 
خورد اما بدتر از آن اینکه نتوانست هافبک تدافعی بگیرد تا کمال کامیابی نیا یک نیم 

فصل تمام تنها نباشد.
در واقع همان روزها می شد حدس زد که کار باشگاه پرسپولیس به اینجا می کشد 
و کشید چون نبود کامیابی نیا به عنوان تنها هافبک دفاعی پرسپولیس بسیار می 
توانست برای تیم گران تمام شود. این اتفاق در بازی پرسپولیس با قشقایی هم رخ داد 

و در این تیم در دفاع وسط به مشکل برخورد کرد.
شکست در انتخاب درست

در این زمینه هیچ چیز مطلق نیست و نمی توان گفت که طاهری تنها مقصر این 
شکست بوده چون در نقل و انتقالات به تراکتورسازی باخته است. خود برانکو هم 
اشتباهاتی داشت، اولین اشتباهش جایگزینی ماهینی به جای کامیابی نیا بود که 

جواب نداد و البته که نتوانست غرور بازیکنانش را بشکند.
در هر صورت پرسپولیس اشتباهات درونی داشت که از مدت ها پیش شروع شده 
بود و همچنان هم ادامه دارد چرا که کامیابی نیا در بازی با سپاهان هم نیست و البته 

موضوع غروز این تیم ممکن است پس از شکست از استقلال حل شده باشد.

نورافکن به سختی به محل تمرین می رسد

فریبا: تعویض  رضاییان کار ما را راحت کرد
مدیرفنی تیم فوتبال استقلال اعتقاد دارد که رأی کمیته انضباطی در قبال مهدی 

رحمتی بی رحمانه بوده است.
بهتاش فریبا، درباره برتری ۳ بر 2 استقلال مقابل پرسپولیس، اتفاقات بازی، دلایل 
موفقیت استقلال در دیدارهای اخیر و ... صحبت هایی را مطرح کرد که در زیر 

می خوانید:
* استقلال بازی مهم فصل خود یعنی دربی را برد تا ادامه مسابقات برای 

این تیم راحت تر پیش برود. نظرتان در مورد دربی 84 چیست؟
برای اینکه به آسیا بازگردیم، مهم ترین بازی ما برابر السد قطر بود. در مسابقات 
داخلی هم طبیعتاً دربی مهم ترین بازی بود. ما هفته خیلی خوبی را گذراندیم، 
هفته ای که نشاط را در بین مردم دیدیم. این نشاط علاوه بر سطح تهران و فضای 
مجازی در شهرستان های سراسر کشور هم ملموس بود. در برنامه نود گوشه ای 
از خوشحالی مردم را دیدیم که چطور با خودروهای خود به خیابان ها آمده و به 

خوشحالی پرداختند. 
بعد بازی با السد قطر و دربی مردم زیادی به شادی پرداختند که واقعاً باعث 
خوشحالی من شد. اینکه مردم در  شرایطی سخت که برای امرار معاش خود 
دچار مشکل شدند، این طور شادی می کنند، نشان دهنده اهمیت کار بازیکنان و 

مربیان ماست.
* تصور می کردید در دربی با بازیکنانی چون امید نورافکن، میلاد زکی پور، 

بهنام برزای و فرشید اسماعیلی برنده شوید؟
ببینید، 5۰ سال است دربی ها را می بریم، می بازیم و مساوی می کنیم. به 
گل های خورده و زده هم عادت کرده ایم. همان طور که گفتم دیدن شادی مردم 
برای ما خیلی ارزش داشت. بازیکنان دنبال برد بودند و به این هدف هم رسیدند. 
زمانی که بازی به سود ما در جریان بود، تعویض رامین رضاییان به ما کمک 
کرد. تعویض رضاییان باعث شد فشار از سمت چپ ما برداشته شود و راحت تر 

بتوانیم کار کنیم.
* برای استقلال چه اتفاقی افتاد که در هفته های اخیر نتایج خوبی کسب 

کرده است؟
اگر از اول فصل بازی های ما را آنالیز کرده باشید، متوجه می شوید که عملکرد 
بازیکنان بد نبوده است. در بازی با صنعت نفت آبادان که در تهران شکست خوردیم، 
بازیکنان چندین موقعیت را از دست دادند. هفته بعد هم مقابل استقلال خوزستان این 
اتفاق تکرار شد. در دیدار خانگی مقابل ماشین سازی که با تساوی یک - یک به پایان 
رسید، فکر می کنم حداقل پنج شش موقعیت تک به تک را از دست دادیم. فرقی که 
استقلال کرده، این است که توپ های مان گل می شود. موقعیت سازی های ما خوب 

بوده و خوب هم گل می زنیم.
 در چهار هفته اخیر در هر بازی سه گل زده ایم و چند گل هم نزده ایم. بیشترین 
مسئله در پیروزی های اخیر، یکدلی و همرنگی است. در تیم ما مهم نیست که چه 
کسی بازی می کند و چه کسی بازی نمی کند. از طرفی، بازی گرفتن از جوانان توسط 

علیرضا منصوریان هم باعث ایجاد انگیزه زیادی بین بازیکنان شده است.
* صحت دارد که امید نورافکن برای رسیدن به محل تمرین مسیرطولانی 

را طی می کند؟
خانه نورافکن رباط کریم است و به سختی به محل تمرین می رسد. با وجود این 
شرایط، تاکنون نشده که نورافکن دیر به محل تمرین برسد. نورافکن با اینکه چند 
کورس سوار ماشین می شود، اما به دلیل علاقه مندی اش به یادگیری تاکنون پنج 
دقیقه هم دیر نکرده است. او بازیکن منضبطی است و خطی را برای زندگی اش 
مشخص کرده است. او ساعت 1۰:۳۰ شب می خوابد. شک نکنید او بازیکن بزرگی 

خواهد شد.
* قبول دارید نکته مثبت استقلال استفاده از بازیکنان جوان است؟

ما استارت جوان گرایی را از بازی با سپاهان زدیم. از ما ایراد می گرفتند که چرا 
استقلال ترکیبش را تغییر می دهد. این مسئله برای ما دو دلیل داشت. نخست اینکه 
وقتی بازیکنان مصدوم می شدند، مربی مجبور به تغییرات می شد. از طرفی، اگر 
تغییرات را نمی دادیم، بازیکنان جوان به راحتی در دربی بازی نمی کردند. اگر بازیکنی 
را بازی نداده و به یک باره در دربی از او استفاده می کردیم، نمی توانست راحت بازی 
کند. خیلی از تیم  ها با 1۳، 1۴ بازیکن کار می کنند و اگر به لیگ قهرمانان آسیا بروند، 

مشکلاتی برای شان پیش می آید.
* به دلیل اتفاقات آخر بازی، کمیته انضباطی رأی به محرومیت چند 

جلسه ای مهدی رحمتی داده است. چه واکنشی به این رأی دارید؟
منصوریان کلمه خوبی را استفاده کرد، اینکه این رأی بی رحمانه بوده است! 
نمی خواهم از تیم یا بازیکنی اسم ببرم، اما تیم هایی هستند که در 15، 2۰ روز گذشته 
به پرونده های آنها در کمیته انضباطی رسیدگی نشده است. طرف با مشت روی سینه 
داور کوبیده، اما رأی او صادر نشده است. آن وقت رأی ما یک روزه صادر می شود. مگر 
اینقدر رأی را زود صادر می کنند؟ واقعاً حکم کمیته انضباطی بی رحمانه بوده و طوری 

هم رأی داده اند که نمی توانیم اعتراض کنیم.
* برانکو ایوانکوویچ و برخی از پیشکسوتان پرسپولیس از رفتار مهدی 

رحمتی ایراد گرفته اند.
بهتر است من به این موضوع ورود نکنم. هر تیمی و هر مربی باید تمرکزش را روی 

تیم خود بگذارد.

تجربه کرار در ماجرای رحمتی تکرار می شود؟
حکم کمیته انضباطی درباره کاپیتان استقلال قطعی است و تنها یک راه برای 
اعتراض به آن وجود دارد، راهی که یک بار امتحان شده بود و نتیجه ای در پی نداشت.

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در احکامی با سرعت عمل قابل توجه حکم به 
محرومیت مهدی رحمتی داد. او سه جلسه از همراهی تیمش محروم شده و با توجه 

به اخراجش در اواخر داربی این جریمه شامل چهار بازی خواهد بود.
تنها راه حل استقلال برای این محرومیت اعتراض ویژه با استناد به ماده 51 آیین 
نامه انضباطی است. طبق این ماده، پس از صدور یک حکم قانونی لازم الاجرا، چنانچه 
یکی از طرفین مدارک یا مستنداتی را دریافت نمایند که بیست روز از یافتن آن 
نگذشته باشد و دستیابی به آن در زمان رسیدگی، امکان پذیر نبوده و یا نشانگر آن 
باشد که حقی از وی ضایع شده است، می تواند تقاضای تجدیدنظر خواهی ویژه را به 

رییس فدراسیون فوتبال یا رییس هیات استان ارائه کند.
اعتراضی که یک بار در دوره حضور قلعه نویی در استقلال انجام شد. در آن دوره 
جاسم کرار دو جلسه محروم شده بود اما در روز بازی با گسترش فولاد با اعتراض ویژه 
استقلالی ها، این حکم معلق شد و این درحالی بود که این بازیکن در اردوی استقلال 
حاضر نبود. به هر ترتیب بعد از اعتراض ویژه استقلالی ها، جاسم کرار نه تنها با کاهش 

حکم روبه رو نشد بلکه حکم او به سه جلسه افزایش یافت.
این مسئله اعتراض شدید استقلالی ها را در آن دوره به همراه داشت ولی در نهایت 
آنها قهرمانی را به راحتی از دست دادند و به پنجمی قناعت کردند. شاید استقلالی ها 
نگران هستند که با اعتراض ویژه باعث شوند محرومیت رحمتی حتی بیشتر هم شود. 
رحمتی از ۹ بازی باقی مانده لیگ برتر، چهار بازی را محروم است و شاید استقلالی ها 

ترجیح دهند ریسک نکنند چراکه تجربه تلخی را از اعتراض ویژه دارند.

مهاجم سابق استقلال با نفت توافق نکرده است

شهباززاده بر سر دوراهی
باوجود اینکه اعلام شده سجاد شهباززاده با نفت تهران به توافق رسیده است، با این 

حال او هنوز برای تیم آینده اش به جمع بندی قطعی نرسیده است.
سجاد شهباززاده در حال حاضر از دو تیم لیگ برتری با پیشنهادی جدی روبه رو 
شده است که یکی از آنها باشگاه نفت تهران است. او پیشنهاد نفت را دریافت کرده و 

مشغول بررسی بین این پیشنهاد با یکی دیگر از تیم های لیگ برتری است. 
شهباززاده قرار است تا امشب این دو پیشنهاد خود را با دقت بررسی کند و در نهایت 

تصمیم نهایی خود را برای عقد قرارداد با یکی از این تیم ها بگیرد. 
سجاد شهباززاده بعد از یک نیم فصل ناموفق در تیم آلانیااسپور قصد بازگشت به 
استقلال را داشت که این باشگاه از فعالیت در فصل نقل و انتقالات منع شد و البته 
بعد از این اتفاق قصد داشت با تراکتورسازی قرارداد امضا کند که این باشگاه هم 
ممنوع الفعالیت شد تا او مجبور شود از بین نفت تهران و یک تیم دیگر لیگ برتری 
یک تیم را برای ادامه فعالیت خود انتخاب کند.  گفته می شود قرارداد شهباززاده 
با این تیم ها ۶ ماهه خواهد بود و او برای فصل بعد به احتمال فراوان به استقلال 

برخواهد گشت.

هافبک دفاعی پرسپولیس برابر سپاهان 
مشخص شد

با توجه به محرومیت کمال کامیابی نیا از دو دیدار آتی سرخپوشان و تجربه ناموفق 
ماهینی در جدال با استقلال تهران، برانکو تصمیم خود را برای جایگزینی شماره 11 

تیمش را گرفته است.
 کمال کامیابی نیا با اخراج و محرومیت در دیدار برابر تراکتورسازی از همراهی این 
تیم در جدال دربی و همچنین سپاهان محروم شده. بر این اساس برانکو ایوانکوویچ به 
نظر می رسد این بار در غیاب کمال کامیابی نیا به دنبال این است تا از خرید جدیدش 
رونمایی کند و شهاب کرمی این شانس را خواهد داشت تا اولین بازی رسمی اش را به 
انجام برساند. طبق تمرینات پرسپولیس و البته غیبت و محرومیت سیدجلال حسینی 
و کمال کامیابی نیا شانس بازی شهاب کرمی بالاتر رفته و باید دید این بازیکن قادر 

خواهد بود انتظارات برانکو را برآورده کند یا خیر.

صبای قم برای ثبت قرارداد چشمی 
باید مجوز بگیرد

باشگاه صبای قم برای ثبت قرارداد روزبه چشمی باید از کمیته انضباطی و دبیر 
فدراسیون فوتبال مجوز بگیرد.

در حالی که گفته می شود روزبه چشمی به تیم صبای قم پیوسته است اما هنوز 
قرارداد این بازیکن با صبای قم در سازمان لیگ به ثبت نرسیده است.

فریبرز محمودزاده رئیس کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ در این رابطه گفت: 
باشگاه صبا هنوز مدرکی برای ثبت قرارداد روزبه چشمی به کمیته نتقل و انتقالات 
ارایه نکرده است. از سویی دیگر باشگاه صبا برای ثبت قرارداد بازیکن جدید باید از 
کمیته انضباطی و دبیر کل فدراسیون فوتبال مجوز ثبت قرارداد بگیرد. صبا برای 
جذب بازیکنان قبلی مثل عمران زاده و محسن فروزان تک تک مجوز ثبت قرارداد از 
دبیر فدراسیون می گرفت و برای جذب بازیکن جدید هم همین شرایط وجود دارد. 

درخواست باشگاه سیاه جامگان برای کاهش 
محرومیت عزیزی

 مسئولان باشگاه سیاه جامگان در تلاش هستند تا محرومیت سرمربی این تیم را 
کاهش دهند. 

بعد از اتفاقات بازی فولاد خوزستان - سیاه جامگان کمیته انضباطی خداداد عزیزی 
را چهار جلسه از همراهی تیمش محروم کرد. او در سه بازی آینده هم قادر به 
همراهی تیمش نیست، ولی باشگاه سیاه جامگان به صورت رسمی از کمیته انضباطی 

درخواست کرده است که محرومیت عزیزی را کم کند.

تمجید کی روش و بازیکن سابق رئال مادرید از قوچان نژاد

 شاهین رحمانی عضو ایرانی ای اف سی اعلام کرد: 

روزبه چشمی منعی برای بازی در استقلال ندارد

احتمال کسر ۸ امتیاز از تراکتورسازی کم است

ساکرنت در گزارشی مفصل به بررسی روند گلزنی رضا 
قوچان نژاد در فوتبال هلند پرداخت.

 رضا قوچان نژاد، مهاجم ایرانی هیرنفین در این فصل 
عملکرد مطلوبی در تیمش داشته و بهترین گلزن ایرانی 
در اروپا بوده است. همین باعث شده تا ساکرنت به 

تمجید از گلزن ایرانی این تیم هلندی بپردازد.
برای  گذشته  یکشنبه  است  آمده  گزارش  این  در 
ایرانی ها در سراسر جهان بسیار خاطره انگیز بود. در 
لیگ هلند دو تیم بالای جدولی هیرنفین و آلکمار که 
بازیکنان ایرانی را در اختیار دارند برابر هم به میدان رفتند. 
علیرضا جهانبخش در تیم آلکمار و رضا قوچان نژاد در تیم 
هیرنفین برابر هم قرار گرفتند. اولی تیمش به پیروزی 

رسید و دومی نیز توانست گلزنی کند.
ایران چهار سال است که بهترین تیم آسیا در رده 
بندی فیفا محسوب می شود و در مسیر درستی برای 
پنجمین صعود به جام جهانی قرار گرفته است. "تیم  
 ملی" )آن طور که معروف شده( تعداد زیادی بازیکن 
در قاره اروپا دارد که برای باشگاه هایشان مشغول به بازی 
هستند. با وجود این که از تیم   ملی فوتبال ایران به عنوان 
تیم دفاعی در قاره آسیا محسوب می شود، مهاجمان 

خوبی در سال های اخیر از فوتبال ایران به اروپا رفتند.
غیر از دو بازیکن ایرانی حاضر در لیگ هلند، سردار 
آزمون، ارزشمندترین بازیکن ایران در روستوف روسیه 
بازی می کند و به باشگاه های بزرگی از جمله لیورپول 
لینک شده است. همچنین کریم انصاری فرد، دیگر 

مهاجم ایرانی اخیرا به المپیاکوس یونان پیوسته است.
قوچان نژاد هر هفته  برای تیمش در لیگ هلند بازی 
می کند، چرا که با گل های خوبی که به ثمر رسانده است 
خودش را در فوتبال هلند اثبات کرده است. او در کودکی 
به هلند مهاجرت کرد و این فصل در بیست و دو بازی 
در لیگ توانسته 1۳ گل به ثمر برساند که آخرین گل آن 

فعلا مربوط به گلی است که برابر آلکمار به ثمر رساند.
در  که  مادرید  رئال   سابق  بازیکن  اودگارد،  مارتین 
هیرنفین هم بازی قوچان نژاد است، با تمجید از این 
بازیکن ایرانی گفت : او واقعا مهاجم خوبی است. اگر او 
به خوبی تغذیه شود می تواند گل های زیادی را به ثمر 
برساند و ما این موضوع را در این فصل شاهد هستیم. 
او برابر تیم های بزرگی در هلند گلزنی کرده است و این 
نشان از ارزش بالای او می دهد. این بازیکن نروژی به 

هت تریک قوچان نژاد برابر آیندهوون اشاره می کند. این 
اولین هت تریک یک بازیکن از هیرنفین بود که برابر 
تیمی بزرگ بعد از سال 1۹۷۸ ثبت شد. دیداری که 
در دقایق پایانی تیم قوچان نژاد شکست بخورد. کارلوس 
کی روش، سرمربی تیم   ملی فوتبال ایران با تمجید از این 
بازیکن به ساکرنت، گفت : هر وقت که ما به قوچان نژاد 
نیاز داریم او به خوبی گلزنی می کند و پاسخ نیاز ما را 
می دهد. مهاجمان زیادی در آسیا نیستند که به طور 
مرتب در اروپا گلزنی کنند. رضا توانسته به این جایگاه 
برسد. قوچان نژاد بازیکنی در خدمت تیم است که در دفاع 
نیز خیلی قوی کار می کند و می تواند در موقعیت های 
مختلف تیم را به گل برساند.این همان کاری بود که 
رضا قوچان نژاد در ژوئن 2۰1۳ انجام داد و توانست در 
شهر اولسان کره جنوبی، دروازه  این تیم را باز کند تا تیم  
 ملی فوتبال ایران به عنوان تیم نخست به جام جهانی به 
برزیل راه یابد. بازیکن متولد مشهد با آرامش مثال زدنی 

توانست برای تیم   ملی فوتبال ایران گلزنی کند. او شروع 
بسیار خوبی در تیم   ملی ایران داشت و در یازده بازی 
توانست ۹ گل به ثمر برساند و تنها گل ایران در جام 
جهانی برزیل را وارد دروازه  بوسنی و هرزگوین کند. او 
بعد از آن حضور موفقی در چارلتون نداشت و در ۴۳ 
مسابقه تنها پنج گل را به ثمر رساند و این تیم را ترک 
کرد تا به هیرنفین باز گردد. جایی که قبلا توانسته بود به 
عنوان بازیکن حرفه ای معرفی شود. قوچان نژاد حضور در 
فوتبال هلند، بلژیک، انگلیس، کویت و قطر را تجربه کرده 
است. ماه آینده دوباره توجه ها به انتخابی جام جهانی در 
قاره آسیا باز می گردد. جایی که تیم ها برای حضور در 
جام جهانی تلاش خواهند کرد. قوچان نژاد تلاش خواهد  
کرد بتواند در کنار جهانبخش و دیگر بازیکنان ایرانی تیم  
 ملی فوتبال ایران را به جام جهانی برساند. هر اتفاقی که 
پیش آید این برای فوتبال ایران خوب است که مهاجمان 

زیادی دارد که می توانند در اروپا گلزنی کنند.

شاهین رحمانی عضو ایرانی کنفدراسیون فوتبال آسیا در پاسخ به سئوال خبرنگار ورزش 
سه اعلام کرد روزبه چشمی با ادله حقوقی می توانسته استقلال را دربازی السد  همراهی 

کند.
 چشمی پس از محرومیت آبی ها از فعالیت در پنجره نقل و انتقال زمستانی فعلا در 
ترکیب استقلال حضور ندارد چرا که این گمان درباره ممنوعیت بازی  او نیز هست، اما 
رحمانی می گوید بنابر اطلاعات حقوقی و مشورت با وکلا منعی در بازی چشمی نمی 
بیند چرا که او قبلا با استقلال قرارداد داشته و فقط باید نامش به فهرست اضافه شود 
.البته استقلال اسم چشمی را از فهرست آسیایی خود خارج کرده و با توجه به اتمام 
فرصت یک هفته ای پیش از آغاز رقابتهای هر مرحله در شش بازی مقدماتی نمی تواند 
از روزبه استفاده کند اگرچه حالا در ۹ بازی لیگ چشمی می تواند خود را آماده حضور 

در میدان کند.
شاهین رحمانی در این باره به ورزش سه گفت: »من از اینکه نام روزبه چشمی در 
لیست آسیایی استقلال قرار نگرفت، تعجب کردم. احساسم این است که با وجود اظهارنظر 
تعداد زیادی از وکلا مسئولان استقلال هنوز به طور کامل متوجه نشدند جریمه آنها چه 
بوده است. بنا بر مسائلی که من دررسانه ها خواندم و نامه نگاری هایی که توسط رسانه ها 
منتشر شده، استقلال از ثبت بازیکن جدید محروم بوده است. یعنی آندو و چپاروف نمی 

توانستند به عضویت استقلال در بیایند اما درباره چشمی اینگونه نیست.«
او ادامه داد: »اگر باشگاهی بازیکنی دارد، می تواند از او استفاده کند و محروم از ثبت 
بازیکن برای مسابقات نیست. روزبه چشمی طبق نامه های منتشر شده می توانست برای 
استقلال در لیگ قهرمانان آسیا بازی کند و حتی در مسابقات لیگ برتر هم به میدان 

برود.«
رحمانی در بخش دیگری از صحبت هایش تاکید کرد: »مسائلی که من بیان می کنم 
نظر شخصی ام و بر اساس تجربه ام از مسائل حقوقی است وربطی به موضع رسمی 

کنفدراسیون فوتبال آسیا ندارد. توصیه ام به استقلالی ها این است که یک استعلام ساده 
از مراجع حقوقی کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره چشمی بگیرند و اگر می توانند به او 

بازی دهند.«
وی افزود: »باعث تاسف است که روزبه چشمی مسابقات آسیایی را به خاطر قرار نگرفتن 
نامش در لیست استقلال از دست داد اما به نظرم او مشکلی برای بازی کردن در لیگ هم 
ندارد. با این حال مهم این است که آیا زمان نقل و انتقالات و آوردن چشمی به لیست 
مسابقات داخلی باقی مانده است یا خیر که اگر این زمان گذشته باشد، او شانس حضور 

در ادامه لیگ را نیز از دست می دهد.«
رحمانی صحبت های خود را اینطور به پایان برد: »تاکید می کنم که من بر اساس نامه 
 AFC هایی که در رسانه ها منتشر شده اظهارنظر می کنم و این اظهارنظر من الزاما نظر
نیست. توصیه هم می کنم که اگر استقلال قصد استفاده از چشمی را دارد، با کنفدراسیون 

فوتبال آسیا نامه نگاری کند.«
همه این مسائل در حالی است که شایعه حضور روزبه چشمی در صبای قم به صورت 
جدی شنیده می شود و در حال حاضر این بازیکن در مرحله تصمیم گیری برای حضور 
در این تیم قرار گرفته است. حالا شاید صدور مجوز بازی چشمی برای استقلال معادلات 

را برهم بزند و باعث ماندگاری او شود.
آخرین خطای حقوقی

به نظر می رسد مسئولان باشگاه استقلال باردیگر در مسائل حقوقی اشتباه بزرگی 
را مرتکب شدند؛ آنها در حالی که می توانستند از روزبه چشمی در بازی  های آسیایی 
استفاده کنند، نام او را از لیست خود برای لیگ قهرمانان خارج کردند. حالا هم با توجه 
به پایان مهلت اعلام لیست نهایی برای لیگ قهرمانان آسیا توسط تیم ها، دیگر امکان 
بازگرداندن نام چشمی نیست تا این بازیکن درست مانند بازی با السد قطر در دیدارهای 

گروهی نیز جایی نداشته باشد.

 سرپرست کمیته وضعیت بازیکنان گفت: احتمال کسر 
۸ امتیاز از تراکتورسازی کم است و فیفا به این زودی 

تصمیم نمی گیرد.
بازیکنان  از  این روزها موضوع استفاده تراکتورسازی 
غیرقانونی و کسر ۸ امتیاز از تیم تبریزی در نیم فصل 
دوم همچنان سرتیتر اخبار است و برخی این شایعه را به 
راه انداخته اند که کسر امتیاز از تراکتورسازی قطعی بوده 
و حتی فیفا نیز این موضوع را اعلام کرده اما فدراسیون 
فوتبال به خاطر برخی مسائل با این موضوع مماشات کرده 
و حاضر نیست این رأی فیفا را اجرایی کند. با این حال 
گویا موضوع چیز دیگری بوده و هنوز رأیی از سوی فیفا 

در این خصوص اعلام نشده است. روزبه وثوق احمدی، 
خصوص  این  در  بازیکنان  وضعیت  کمیته  سرپرست 
گفت: کمیته انضباطی ایران در این مورد صالح نیست و 
باید ببینیم فیفا چه تصمیمی می گیرد. وی درباره اینکه 
گفته می شود فیفا پاسخ استعلام را اعلام کرده ولی این 
رأی از سوی فدراسیون ایران اعلام نمی شود گفت: من از 
دیروز ایران نبودم و خبری ندارم ولی بعید می دانم که به 
این زودی نتیجه اعلام شود، شاید صرفا یک جواب مبنی 
بر اینکه موضوع را دریافت کرده اند برای فدراسیون ایران 
ارسال شده باشد. وثوق احمدی یادآور شد: معتقدم اگر 
فیفا بخواهد به این موضوع ورود کرده و به آن رسیدگی 

کند، به این زودی تصمیمی اعلام نخواهد کرد، چون 
قاعدتاً مستندات را دریافت کرده و سپس تصمیم نهایی را 
خواهد گرفت. وی درباره اینکه چقدر امکان دارد ۸ امتیاز 
تراکتورسازی از سوی فیفا کسر شود گفت: به نظر من 
احتمالش کم است، اما این موضوع بستگی به نظر مقامات 
رسیدگی کننده در فیفا دارد که آنها بر اساس موقعیت 
باشگاه و بازیکنان و اوضاع و احوالی که این کار عمداً 
صورت گرفته یا سهواً، تصمیم خواهد گرفت. البته باید 
ابتدا مطمئن شویم که خود فیفا هم می خواهد وارد این 
موضوع شود یا خیر، چون معمولاً آنها در مسائل داخلی 
وارد نمی شوند مگر اینکه موضوع را حاد تشخیص بدهند.



5 علمی و سلامت 

نشانه های پنهان بروز مشکل در قلب 

قلب یکی از اندام های کلیدی انسان محسوب می شود، 
که وظیفه پمپاژ خون به نقاط مختلف بدن را بر عهده دارد. 
عملکرد بدون مشکل قلب این امکان را فراهم می کند تا به 

راحتی فعالیت های روزانه خود را انجام دهید. 
 قلب یکی از پر کارترین اندام های بدن نیز محسوب می 
شود و از این رو، ممکن است نسبت به اندام های دیگر زودتر 
با فرسودگی و افت عملکرد مواجه شود. افت عملکرد قلب با 
نشانه های پیدا و پنهان همراه است که توجه به آنها می تواند 
از بروز مشکلات جدی تر مانند نارسایی قلبی و سکته قلبی 
پیشگیری کند. در ادامه با برخی از این نشانه های پنهان 

بیشتر آشنا می شویم. 
به راحتی خسته می شوید 

اگر هر روز به راحتی مسافتی طولانی را می دوید، اما اکنون 
به ناگاه قادر به انجام این کار نیستید و احساس خستگی 
شدید به سراغ شما می آید، ممکن است با نشانه ای از عدم 
پمپاژ خون کافی توسط قلب به نقاط مختلف بدن مواجه 
باشید. فعالیت هایی که پیش از این به راحتی انجام می 
شدند، اما اکنون به صورت ناگهانی با دشواری مواجه شده اند 
می تواند نشانه ای هشدار دهنده از وجود یک مشکل باشد. 
اگر حتی خواب خوب شبانه در رفع خستگی تاثیری نداشت، 
هر چه سریع تر به پزشک مراجعه کنید تا دلیل دقیق این 

شرایط مشخص شود. 
در رابطه جنسی دچار مشکل شده اید 

اختلال در نعوظ یک نشانه هشدار دهنده کلاسیک از 
تهدید بیماری قلبی است. اضطراب، افسردگی، و استرس 
می توانند بر توانایی های جنسی فرد تاثیرگذار باشند، اما 
این مشکلات می تواند ناشی از مسدود شدن عروق در قلب 
باشند که از جریان خون مناسب به آلت تناسلی جلوگیری 
ناتوانی  نوع  شایع ترین  عروقی  نعوظ  اختلال  کنند.  می 
جنسی است و اغلب در نتیجه دو بیماری تصلب شرایین و 
اختلال عملکرد اندوتلیال ایجاد می شود. تصلب شرایین یا 
آترواسکلروز موجب سخت تر و باریک تر شدن شریان ها می 
شود، که این شرایط می تواند موجب حمله قلبی و سکته 
مغزی شود. اختلال عملکرد اندوتلیال اجازه کسب آرامش 
را به رگ های خونی نمی دهد، که کاهش جریان خون در 

سراسر بدن را به همراه دارد. 
از فشار خون بالا رنج می برید 

تشخیص فشار خون بالا می تواند خطر حمله قلبی، سکته 

مغزی یا بیماری قلبی را افزایش دهد. اگر فشار خون را پایین 
نیاورید، این شرایط می تواند به شریان ها آسیب وارد کند 
و به جمع شدن پلاک در اطراف دیواره آنها منجر شود، 
که به آرامی جریان خون را مسدود می کند. هرچه مسیر 
رگ ها تنگ تر می شود، قلب و رگ های خونی سخت تر و 

ناکارآمدتر کار می کنند. 
گرفتار سرفه مدوام ناگهانی شده اید 

اجازه ندهید سرفه کردن شما را فریب دهد که یک بار 
دیگر دچار سرماخوردگی شده اید. اگر سرفه از بین نمی رود، 
این شرایط می تواند از امکان وجود یک مشکل قلبی حکایت 
داشته باشد. هنگامی که قلب به خوبی خون را پمپاژ نمی 
کند، مایعات ممکن است به مکان هایی غیر معمول مانند 
ریه ها نشت کرده و در آنجا جمع شوند. ورود مایع به ریه 
ها در نتیجه یک نارسایی قلبی می تواند موجب خس خس 
سینه و سرفه شود، که این وضعیت می تواند شرایط ابتلا به 
آسم یا بیماری ریوی را تقلید کند، در شرایطی که به واقع 

یک مشکل قلبی وجود دارد. 
هنگام خواب در تنفس مشکل دارید 

آپنه خواب انسدادی اغلب موجبی بیدار شدن فرد از خواب 
در نیمه های شب می شود، در شرایطی که نفس نفس می 
زند. این شرایط با خطر بالاتر حمله قلبی یا فیبریلاسیون 
دهلیزی، یک آریتمی قلبی، پیوند خورده است. هنگامی 
که بیماران مبتلا به آپنه خواب به خواب می روند، سطوح 
اکسیژن آنها افت می کند و بدن دچار هراس می شود و به 
رگ های خونی می گوید جریان اکسیژن به قلب و مغز را 
افزایش دهند که این شرایط تنگی نفس را به همراه دارد. 
افراد مبتلا به آپنه خواب اغلب در معرض خطر فشار خون 
بالا نیز قرار دارند که یکی دیگر از نشانه های قلب ناسالم 

است. 
هیچ مویی روی پاهای خود ندارید 

پاهای بدون مو می تواند به معنای کمبود اکسیژن در 
پاها باشد، زیرا جریان خون در نتیجه تنگ شدن شریان ها 
کاهش یافته است. بدون حضور خون سرشار از مواد مغذی، 
فولیکول های مو قادر به رشد نیستند. پاهای بدون مو یا 
رشد کند موها در پاها به واسطه گردش خون ضعیف یکی 
از نشانه های بیماری شریان محیطی )PAD( است. مراجعه 
به پزشک برای تشخیص دقیق بهترین گزینه محسوب می 

شود. 

پاها متورم شده اند 
اگر احساس می کنید کفش های شما نسبت به گذشته 
تنگ شده اند، این می تواند نشانه ای از یک مشکل قلبی 
باشد. زمانی که قلب به صورت کارآمد خون را پمپاژ نمی 
کند، سیاهرگ ها دچار مشکل می شوند و مایع اضافی وارد 
بافت های بدن می شود، که تورم در قسمت هایی از بدن 
مانند پاها، شکم، و حتی کیسه بیضه را به همراه دارد. اگر 
متوجه تورم در مکان هایی غیر معمول شده اید، ممکن است 
با تجمع مایع اضافی در بافت مواجه شده باشید و باید برای 

تشخیص دقیق به پزشک مراجعه کنید. 
از درد گردن یا آرواره رنج می برید 

بیشتر مردم فکر می کنند درد در ناحیه قفسه سینه نشانه 
نخست مشکل قلبی محسوب می شود، اما در واقعیت، نشانه 
های مشکلات قلبی می توانند در مناطق دیگر بدن پدیدار 
شوند. درد در ناحیه گردن یا آرواره می تواند نشانه ای از 
آنژین، یک مشکل قلبی که در زمان کمبود خون سرشار از 
اکسیژن رخ می دهد، باشد. آنژین ممکن است مانند فشار 
تنگ کننده یا فشردگی در قفسه سینه احساس شود، اما 
درد می تواند به دیگر قسمت های بدن مانند گردن، پشت، 

آرواره یا شانه ها نیز سرایت کند. 
از تنگی نفس رنج می برید 

اگر هنگام بالا رفتن از پله یا دویدن احساس غیر معمول 
تنگی نفس به سراغ شما می آید، این می تواند یکی دیگر 

از نشانه های هشداردهنده وجود یک مشکل قلبی باشد. 
لثه های شما متورم شده اند 

افراد مبتلا به بیماری لثه اغلب از تورم آنها رنج می برند، که 
در نتیجه التهاب شکل می گیرد و التهاب در بدن می تواند 
به خطر افزایش یافته حمله قلبی منجر شود. افراد مبتلا به 
بیماری دهان و دندان اغلب دارای یک سطح بالای التهاب 
هستند. التهاب می تواند محرک شکل گیری التهاب در 

سراسر بدن باشد. 
تپش قلب دارید 

ضربان سریع و غیر معمول قلب می تواند نشانه ای از این 
باشد که سیستم قلبی عروقی شما به خوبی کار نمی کند. 
آریتمی، یک وضعیت ضربان قلب نامنظم است، که اگر به 
درستی درمان نشود، می تواند در آینده موجب بیماری قلبی 
شود. اگر قلب شما به واقع ضعیف است، این شرایط می تواند 

موجب اختلالات ریتم قلب شود.

چرا بدن بی حس می شود؟
بی حسی بدن می تواند در اثر علل مختلفی اتفاق بیفتد، برای مثال نشستن طولانی 
مدت در یک وضعیت خاص. اما همیشه دلیل آن این قدر پیش پا افتاده نیست. اگر سوزن 
سوزن شدن و بیحسی بدن شما را اذیت می کند، ممکن است یکی از شرایط زیر مقصر 

آن باشند. 
سیستم ایمنی به اشتباه به  بدن تان حمله کرده است

اولین علائم سندرم گیلن باره اغلب ضعف و سوزن سوزن شدن اندام ها است. این 
احساس می تواند به سرعت گسترش یافته و سرانجام بی حسی تمام بدنتان را در بر بگیرد. 
این ضعف می تواند موجب سختی راه رفتن، دشواری بلع مواد غذایی و کنترل مثانه و یا 
روده شود. این بیماری همچنین می تواند باعث تسریع ضربان قلب، تغییر فشار خون و 

اشکال در تنفس گردد.
پزشکان دقیقا نمی دانند که چه چیزی سبب بروز این بیماری می شود که در آن 
سیستم ایمنی بدن، اعصاب را مورد حمله قرار می دهد. اما بسیاری از افراد دچار عفونت 
تنفسی یا آنفلوآنزای معده ) یا التهاب معده که به دلایل باکتریایی، ویروسی و یا مسمومیت 

ایجاد می شود( دچار آن می شوند.
به یک بیماری مخوف دچار هستید

جذام یک بیماری مخوف در تمدن های باستانی بود و امروزه هم آن را می بینیم. نشانه 
های این بیماری علاوه بر بی حسی بدن شامل: رشد پوست و ضایعات، گرانولومای دستگاه 
عصبی و درد و ضعف عضلانی است. اگر این عفونت باکتریایی بدون درمان رها شود، آسیب 

های دائمی را به دنبال دارد.
ویتامین ب 12 کافی دریافت نمی کنید

کمبود ویتامینB12  می تواند با بی حسی یا سوزن سوزن شدن دست ها و پاها همراه 
شود. همچنین می تواند با سختی تفکر، از دست دادن حافظه، ضعف و خستگی، کم 

خونی، ورم زبان، دشواری حفظ تعادل و یا حتی توهم خود را نشان دهد. 
بدن ما برای ساخت گلبول های قرمز به این ویتامین نیاز دارد. گیاهخواران در معرض 

خطر کمبود B12 هستند. اگر آنها حتما باید از مکمل ویتامینB12  استفاده کنند.
شما جهش ژنی دارید

بیماری شارکوت ماری توث یک بیماری ارثی است و باعث آسیب های عصبی و 
همچنین ضعف عضلات می شود. علائم بیماری در ابتدا معمولا خود را در پاها نشان می 
دهند، اما در نهایت ممکن است دست و بازوها را نیز تحت تاثیر قرار دهند. ناهنجاری های 

پا مانند  انگشت چکشی پا و قوس بالا نیز رایج است.
افرادی که این بیماری را به ارث می برند، جهش های ژنتیکی دارند که به اعصاب انتهایی 
و یا لایه های محافظ اطراف عصب ها آسیب می رساند. این شرایط ارتباط مغز با سایر 

بخش های بدن را دچار مشکل می کند. 
این بدان معناست که ممکن است برخی از عضلات پا، پیام مغز جهت انقباض را دریافت 
نکنند. بنابراین احتمال افتادن و زمین خوردن بالا می رود. همچنین ممکن است مغز پیام 
های درد را از پاها دریافت نکند، بنابراین به عنوان مثال اگر شما یک تاول در پا داشته 

باشید، ممکن است بدون این که متوجه آن شوید، چرک کند.

انواع کم خونی و نشانه های آن را بشناسید
کم خونی انواع مختلف دارد. فرد زمانی دچار کم خونی می شود که سلول های جدید 

قرمز خون ساخته نشوند. 
 بدن ما همواره برای حمل اکسیژن از ریه ها به سایر اعضای بدن سلول های قرمز 
جدیدی در خون می سازد. اگر همواره احساس خستگی و ضعف دارید، ممکن است مبتلا 

به کم خونی یا آنمی شده باشید.
کم خونی در اشکال مختلف ظاهر می شود. نوع متداول آن که به ساده ترین شکل هم 
درمان می شود زمانی است که بدن آهن، فولات یا ویتامین B12 کافی دریافت نمی کند. 
محققان تاکید می کنند که فقر آهن شایع ترین کم خونی در دنیاست. کمبود آهن می 
تواند ناشی از علل مختلف از جمله خونریزی های شدید دوره ماهانه در زنان، خونریزی 

ناشی از زخم، سرطان، و مصرف منظم برخی مسکن ها باشد.
افراد مبتلا به کم خونی ناشی از کمبود ویتامین B12 ممکن است دچار مشکل فرآوری 
ویتامین باشند. این نوع کم خونی دارای علائمی نظیر خستگی، ضعف، درد قفسه سینه، 

تنگی نفس، آسیب به یک عضو و مشکلات عصبی است.
آنمی آپلاستیک نوع دیگری از کم خونی است که موجب فقر سه نوع سلول خونی می 
شود: سلول های قرمز خون، سلول های سفید خون که با عفونت مقابله می کنند، و پلاکت 
ها که در لختگی خون نقش دارند. طبق اعلام موسسه ملی قلب، ریه و خون آمریکا، مغز 
استخوان قادر به تولید کافی سلول های خونی در این نوع کم خونی نیست. این اختلال 
می تواند منجر به بروز ضربان نامنظم قلب، بزرگ شدن قلب، عفونت، خونریزی، نارسایی 

قلبی و حتی مرگ شود.
سایر انواع کم خونی مرتبط با تولید کم سلول ها نیستند بلکه ناشی از نابودی انها هستند. 
کم خونی داسی شکل، یک نوع کم خونی ژنتیکی است که در آن شکل سلول های قرمز 
خون غیرعادی است. معمولا شبیه یک دیسک انعطاف پذیر هستند اما انعطاف ناپذیری 
شان موجب دشواری حرکت شان در عروق خونی می شود. به دیواره های عروق چسبیده 
و مانع از جریان خون می شوند در نتیجه مانع از رسیدن اکسیژن به بافت شده و به شکل 

متوالی از هم جدا شده و زودتر از سلول های قرمز عادی خون می میرند.
به گفته محققان، فقدان اکسیژن در بافت می تواند منجر به بروز حملات ناگهانی و 
شدید درد شود. این حملات درد معمولا بدون هشدار قبلی اتفاق می افتند و فرد باید به 
بیمارستان مراجعه کند. سایر علائم آن، خستگی و ضربان نامنظم قلب است. در بلندمدت، 
کمبود اکسیژن در بافت ها به آنها آسیب می رساند. سایر علائم کم خونی شامل رنگ 

پریدگی، سبکی سر، سردرد یا سردشدن دست ها و پاهاست.

 علائم هشداردهنده ترکیدن آپاندیس را بشناسید!
همه ما حداقل یک تا دوبار دچار مشکلات گوارشی مانند یبوست و اسهال و همچنین 
مسمومیت غذایی یا ویروس معده شده ایم . این درحالی است  که آپاندیسیت کمتر شایع 
است و درنهایت حدود 5 درصد از جمعیت دچار آن می شوند.افرادی که در این گروه قرار 
می گیرند باید سریع عمل کنند، زیرا در صورت سهل انگاری احتمال پارگی کشنده وجود 
دارد. هر مورد آپاندیسیت به ترکیدن آن منجرنخواهد شد، اما تأخیر در درمان، احتمال 
خطر را افزایش می دهد. در ادامه مطلب به برخی از علایم هشداردهنده آپاندیسیت اشاره 

شده است که در صورت بروز باید فوری به پزشک یا بیمارستان مراجعه شود.
معده  درد بیشتر از همیشه:

آپاندیسیت معمولاً باعث درد شدید می شود که  از ناف به سمت راست و پایین شکم 
پخش می شود. اگرچه این حالت  لزوماً به معنای ترکیدن آپاندیس نیست اما  ممکن است 
به سی تی اسکن نیاز باشد.به گفته متخصصان، برخی از بیماران دچار ناراحتی های  متفاوت 
می شوند. درد هنگام راه رفتن، سرفه کردن، عبور از دست انداز جاده ، می تواند نشانه ملتهب 

بودن کل دیواره شکم باشد.
در این شرایط آپاندیس در آستانه ترکیدن است.

   حالت تهوع، استفراغ و بی اشتهایی:
باید دانست که این علایم می تواند نشانه  وجود باکتری معده باشد؛ از طرفی هر فردی 
که  آپاندیسیت دارد، لزوما با این علایم روبه  رو نخواهد شد. اما اگر دچار حالت تهوع و درد 
شدید حتماً به پزشک مراجعه کنید. زیرا التهاب آپاندیس گاهی اوقات آثاری روی دستگاه 

گوارش و سیستم عصبی می گذارد که به تهوع و استفراغ منجر می شود.
تکرر بیش  ازحد ادرار:

در برخی افراد، آپاندیس در قسمت پایین ترو در لگن قرار دارد  و خیلی نزدیک به مثانه 
است. هنگامی که مثانه  با آپاندیس ملتهب تماس پیدا می کند، مثانه نیز ملتهب می شود. 
درنتیجه، احساس نیازبه دفع مکرر ادرار پیدا می کنید که دردناک نیز است.  البته، این 
حالت می تواند از علایم عفونت لوله ادراری باشد اما زمانی که با علایم دیگری همراه است 

می تواند نشانه آپاندیسیت باشد.
 تب و لرز:

تب و لرز به معنای التهاب در جایی از بدن است. زمانی که  آپاندیس ملتهب می شود، این 
حالت می تواند به شکل درد موضعی و با تب و لرز بروز کند، بنابراین اگر درد معده بدتر شد 

و یا این  که دچار تب شدید به پزشک مراجعه کنید.
گیج هستید:

 حالت گیجی می تواند نشانه بدتر شدن عفونت باشد؛ حتی  ممکن است  عفونت وارد 
جریان خون شده باشد و منابع زیادی از بدن مانند   اکسیژن را مصرف  کند  به طوری  که 

مغز به اندازه کافی  اکسیژن دریافت نمی کند و عملکرد مناسبی ندارد.

محققان می گویند؛

نحوه تاثیر سویا بر درمان سرطان سینه
سویا منبع پروتئین گیاهی است که خوردن آن می تواند بر درمان سرطان سینه تاثیر 

گذارد. 
به گزارش مهر، سویا منبع غنی پروتئین گیاهی است، اما بسیاری از افراد در مورد نحوه 
تاثیر محصولات سویا بر هورمون های بدن از جمله استروژن یا نحوه تداخل آن با سایر 

مواد نظیر داروها آگاهی ندارند.
در مطالعه جدید محققان مرکز پزشکی دانشگاه جرج تاون به بررسی تاثیرات مثبت و 
منفی احتمالی مصرف سویا بر درمان متداول سرطان سینه پرداختند. محققان در این 
تحقیق بر یک ماده سویا موسوم به »جنستئین« و تاثیر آن بر سرطان سینه، بخصوص در 
مورد افراد درمان شده با داروی تاموکسیفن پرداختند. در این مطالعه تیم تحقیق به بررسی 
مدل های پیشرفته سرطان سینه در موش ها پرداخت. آنها دریافتند با مصرف سویا تاثیر 

داروی تاموکسیفن بهبود یافت و احتمال عود مجدد سرطان سینه کمتر بود.
همچنین نتایج مطالعه نشان داد مصرف بلندمدت و مداوم جنستئین قبل از ابتلا به 

سرطان سینه موجب بهبود ایمنی کلی بدن در مقابل سرطان می شود.
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محققان شرکت گوگل با اعمال برخی تغییرات سخت افزاری موفق شدند استفاده از 
فناوری هوش مصنوعی را در ساعت های هوشمند هم ممکن کنند.

 گوگل قصد دارد استفاده از فناوری هوش مصنوعی را در ساعت های هوشمند مجهز 
به سیستم عامل Android Wear 2.۰ ممکن کند.

این خدمات در ماه های آتی در رایانه های ۴۰ دلاری Raspberry Pi که در قالب یک 
برد کوچک سخت افزاری طراحی می شوند نیز در دسترس خواهد بود.

برای تحقق این هدف باید از سخت افزارهای ساده تری در ساعت های هوشمند 
استفاده شود که توان پردازش و قدرت کمتری داشته باشند و این هدف نیز محقق شده 
و ساعت های مذکور بدون نصب پردازنده های مرکزی و گرافیکی قدرتمند می توانند 

وظایف محوله را انجام داده و از توان خودآموزی برخوردار شوند.
گوگل برخی قابلیت های هوش مصنوعی را به ساعت های دارای سیستم عامل 
Android Wear 2.۰ افزوده و این قابلیت ها علیرغم حافظه محدود این ساعت ها و 
قابلیت پردازش اندکشان به سادگی در دسترس هستند. از جمله این قابلیت ها می توان 
به پاسخگویی هوشمند اشاره کرد که باعث می شود ساعت بتواند به پرسش های ساده و 

اساسی کاربر خود واکنش نشان داده و به آنها پاسخ دهد.
Android Wear 2.۰ همچنین می تواند به تدریج و با دریافت داده ها و اطلاعات 
بیشتر پاسخ های دقیق تر و هوشمندانه تری به سوالات طرح شده ارائه دهد. کارشناسان 
معتقدند سرعت تحلیل و پردازش داده ها با استفاده از فناوری هوش مصنوعی در آینده 
باز هم بهتر و سریع تر خواهد شد و می توان این خدمات هوش مصنوعی را به برنامه هایی 

که بر روی ساعت های هوشمند نصب می شوند نیز اضافه کرد.

ساعت های هوشمند به سئوالاتتان 
پاسخ می دهند محققان پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای سازمان 

انرژی اتمی به دانش فنی تولید رادیوتراپی داخلی دست 
یافتند و توانستند با کاشت چشمه ید-125 به 55 بیمار 
مبتلا به تومورهای چشمی و مغزی گام های موثری در 

درمان این بیماران بردارند.
دکتر شهاب شیبانی، مجری طرح اظهار کرد: بر 
سازمان  سوی  از  شده  منتشر  آمار  آخرین  اساس 
بهداشت جهانی در سال 1۳۹1 حدود ۸5 هزار نفر در 
ایران به بیماری سرطان مبتلا شده اند و 5۰ هزار نفر به 

دلیل این بیماری فوت کرده اند.
وی با تاکید بر اینکه تخمین زده می شود تا سال 
2۰۳۰ این آمار دو برابر شود، ادامه داد: بر اساس برنامه 
جامع کنترل سرطان کشور و در راستای ارتقای کمی و 
کیفی محصولات درمانی رادیوتراپی، مطالعاتی را در این 

زمینه در دستور کار قرار دادیم.
شیبانی عنوان این مطالعات را »تولید چشمه های 
براکی تراپی ید-125« ذکر کرد و یادآور شد: این طرح 
در راستای توسعه روش براکی ترابی در کشور اجرایی 

شده است.
مجری طرح، براکی تراپی را پرتو درمانی داخلی 
توصیف کرد و گفت: این طرح به منظور توسعه این 
روش در کشور از طریق کسب دانش فنی و تولید 
چشمه ید 125 که از پرمصرف ترین چشمه های براکی 
تراپی در دنیا است، در دستور کار پژوهشگاه علوم و 

فنون هسته ای قرار گرفت.  
شیبانی با بیان اینکه چشمه های براکی تراپی ید-

125 در درمان تومورهای سرطانی به روش براکی تراپی 
یا رادیو تراپی داخلی مورد استفاده قرار می گیرد، اظهار 
کرد: پر مصرف ترین چشمه هایی که در دنیا استفاده 
می شود، چشمه های ید 125 است و ما در این مطالعات 
موفق به تولید بومی آن شدیم و در مرحله بعد همکاری 

با سایر مراکز درمانی را آغاز کردیم.
مجری طرح اضافه کرد: با همکاری چند مرکز درمانی 
دانشگاهی کاربرد این فناوری را عملیاتی کردیم تا با 
استفاده از دستاوردهای آن بتوانیم این روش را در کل 
کشور گسترش دهیم. به عبارت دیگر ما با اجرای این 

تحقیقات ابزار و پتانسیلی را در اختیار مراکز درمانی قرار 
دادیم تا از آن در جهت درمان سرطان ها استفاده کنند.

شیبانی تاکید کرد: در این همکاری با مراکز درمانی 
دانشگاهی توانستیم چشمه های براکی تراپی ید-125 
را در جهت درمان تومورهای مغزی چشمی با موفقیت 

اجرایی کنیم.
وی با تاکید بر اینکه در حال حاضر در دنیا کاربردهای 
دیگر این فناوری به صورت تحقیقاتی در دستور کار 
است، اظهار کرد: ما نیز آمادگی خود را برای همکاری 
با مراکز درمانی جهت اجرای این روش در فاز بالینی 
اعلام می کنیم تا بتوانیم از این روش در درمان این دو 

نوع تومور گام های موثری برداریم.
مجری طرح با اشاره به جزئیات این روش، یادآور شد: 
در این طرح روش های مختلف تولید هسته چشمه ها 
بررسی شد و دانش فنی مربوط به آن از طریق روش 
جذب بر روی سیم نقره برای اکتیویته پایین و جذب بر 
روی میکرو کره برای اکتیویته بالا به دست آمد؛ ضمن 
آنکه روش های بارگذاری هسته در غلاف و »سیلد« 
به وسیله  این چشمه ها  موم کردن(  و  )مهر  کردن 
جوشکاری لیزری مورد بررسی قرار گرفت و پارامترهای 

بهینه جوش به دست آورده شد.
وی با تاکید بر اینکه روش های کیفی این چشمه ها 
بررسی شده و فرآیند کنترل بر اساس استانداردها 
پیاده سازی شده است، خاطر نشان کرد: در این پروژه 
تحقیقاتی بیش از ۳۰۰ عدد چشمه تولید شد و در 
مراحل بالینی درمان تومورهای مغزی و تومورهای 

ملانومای چشمی انجام شد.
شیبانی با بیان اینکه مطالعات بالینی بر روی ۴۰ بیمار 
تومور مغزی و 15 بیمار مبتلا به ملانومای چشمی 
با همکاری  بالینی  فاز  افزود: مطالعات  اجرایی شد، 
بیمارستان های »تهران«، »شهدای تجریش« و »فوق 

تخصصی چشم فارابی« اجرایی شد.  
وی به بیان نحوه درمان تومورهای چشمی و مغزی با 
استفاده از چشمه های براکی تراپی ید-125 پرداخت و 
اظهار کرد: ید 125 یک ماده پرتوزا و انرژی گامای آن 
در حد ۳۰ کیلو الکترون ولت است؛ از  این رو »برد« 

انرژی آن کوتاه است و می توان از آن به صورت کاشت 
داخلی در تومورهای سرطانی استفاده کرد.

شیبانی با تاکید بر اینکه این روش به صورت موضعی 
پرتودهی می کند، گفت: مزیت روش های براکی تراپی 
نسبت به روش تله تراپی یا رادیو تراپی دیگر این است 
که به بافت های سالم کمترین آسیب از پرتو دهی وارد 

می شود.
به گفته وی، این روش به دلیل مناسب بودن میزان 
انرژی آن و ابعاد و ساختار مینیاتوری روش مناسبی 

برای از بین بردن تومورهای سرطانی است.
عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای با 
اشاره به نحوه استفاده از چشمه براکی تراپی در درمان 
تومورهای سرطانی توضیح داد: این چشمه به صورت 
موقتی و یا دائمی در موضع تومورها کاشته می شود 

و به این صورت بافت های تومورال را تخریب می کند.
از شایع ترین  ایسنا، ملانومای چشمی  به گزارش 
تومورهای چشمی در بین بزرگسالان و نوعی اختلال 

در سلول های پوستی تولیدکننده ملانوم است.
داشتن سلول های  دلیل  به  پوست، چشم  از  بعد 
پوستی تولیدکننده ملانین شایع ترین محل بروز ملانوما 
است. این نوع سرطان معمولا علائم زودهنگام ندارد 
و این امر باعث ایجاد مشکل در تشخیص می شود. 
اگر ملانوم به موقع تشخیص داده شود، نتایج درمان 
امیدوارکننده است؛ ولی در صورتی که به موقع نباشد 

تومور به اندام های دیگر سرایت می کند.
ید-125  تراپی  براکی  چشمه های  از  استفاده  با 
محققان کشور می توان با کاشت آن در تومور اقدام به 

از بین بردن آن کرد.
ید-125  تراپی  براکی  چشمه های  »تولید  طرح 
مورد استفاده در درمان تومورهای مغزی و ملانومای 
چشمی« از سوی دکتر شهاب شیبانی و با همکاری 
حسن پوربیگی و محمدرضا جوانشیر در پژوهشگاه علوم 
و فنون هسته ای سازمان انرژی اتمی ایران اجرایی شد.

این طرح در سی امین جشنواره بین المللی خوارزمی 
رتبه دوم طرح های توسعه ای در گروه تخصصی علوم 

پایه را از آن خود کرد.

درمان تومورهای چشمی و مغزی ۵۵ بیمار با روش رادیوتراپی داخلی

محققان دانشگاه هاروارد موفق به ساخت باتری جدیدی شده اند که با آب ساخته 
شده و عمر طولانی و عملکرد قابل توجهی دارد.

در این باتری از مواد خازنی حل شونده در آب با PH طبیعی استفاده شده است.
این کشف بزرگ فناوری ساخت باتری های تلفن همراه را از اساس متحول می کند، 
زیرا باعث می شود برای ساخت باتری از یک هسته طبیعی و غیرسمی استفاده شود. 
فناوری یاد شده باعث خواهد شد نسل جدید باتری ها دیگر به سرعت داغ نکنند و 
دیگر خطر انفجار آنها نیز وجود نداشته باشد.این باتری ها که دارای شارژ طولانی و عمر 
بالایی نیز هستند با هزینه کمتری ساخته می شوند و برای تامین برق متکی به تغییرات 
مولکولی مواد شیمیایی خازنی محلول در آب خواهند بود.بررسی ها نشان داده هزینه 
ذخیره انرژی توسط این باتری ها به ازای هر کیلووات در ساعت تولید انرژی کمتر از صد 
دلار خواهد بود و لذا باتری های یاد شده را می توان باتری های دوستدار طبیعت نامید. 
البته طراحی باتری های یاد شده هنوز در مرحله آزمایشی است و تا نهایی شدن آنها راه 
درازی در پیش است.محققان می گویند می توان این باتری ها را به مدت 1۰ سال بر 
روی گوشی ها مورد استفاده قرار داد، این در حالی است که باتری های لیتیومی معمولا 

بیش از دو سال عمر نمی کنند.

ساخت باتری گوشی از آب با عمر طولانی

یک پژوهش جدید نشان می دهد که پارو کردن برف به خصوص برای کسانی که 
در مناطق برف خیز زندگی کرده و به طور مداوم این کار را انجام می دهند،خطر حمله 

قلبی را افزایش می دهد.
 پارو کردن برف یک فعالیت بسیار سنگین است که بر سیستم قلبی و عروقی افراد 
به شدت تاثیر می گذارد. فعالیت های شدید هوازی مفید هستند اما بلند کردن برف 
در حجم بسیار سنگین، مقدار قابل توجهی از فشار را به جای پاها بر روی شانه ها وارد 
می کند که در نتیجه سبب افزایش ضربان قلب، فشار خون و نیاز به اکسیژن می شود. 
این موارد همراه با استنشاق هوای سرد، می تواند به حوادث نامطلوب قلبی- عروقی و 

همچنین انفارکتوسافرادی که برف پارو می کنند  منجر شود.

این پژوهش جدید به بررسی ارتباط بین بارش برف، دوره های طولانی مدت بارش 
برف و خطر حملات قلبی و عروقی می پردازد.

محققان در مرکز تحقیقاتی بیمارستان دانشگاه مونترال در کِبِک کانادا، اطلاعات به 
دست آمده از دو پایگاه داده مربوط به 12۸ هزار و ۷۳ بیمار بستری و ۶۸ هزار و 155 
بیماری که بر اثر مرگ و میر ناشی از انفارکتوس میوکارد MI )سکته قلبی( در بین 
سالهای 1۹۸1 و 2۰1۴ مرده بودند، مورد بررسی قرار دادند. آنها این اطلاعات را تنها 
در مناطقی که مستعد بارش برف سنگین هستند در طول ماه های زمستان بین نوامبر 
و آوریل جمع آوری کرده و مورد تجزیه و تحلیل قرار داده اند.  علاوه بر این، محققان 
اطلاعات دقیق آب و هوایی مانند بارش برف روزانه و درجه حرارت را برای بررسی هر 
یک از مناطق مورد مطالعه، از سازمان هواشناسی کانادا دریافت کردند. به طور کلی، آنها 
در این پژوهش موفق به کشف ارتباط بین بارش برف سنگین و خطر بالاتری حملات 
قلبی مرگبار شدند. بارش برف سنگین که به طور خاص در حدود 2۰ سانتی متر 
تعریف شده با افزایش نسبی 1۶ درصدی انتقال افراد به بیمارستان در اثر MI همراه 
است. برف سنگین همچنین با افزایش نسبی ۳۴ درصدی احتمال مرگ ناشی از یک 
MI در مردان مرتبط بود.  به طور کلی حدود ۶۰ درصد از موارد بستری در بیمارستان و 
مرگ و میر بر اثر حمله قلبی مردان بودند، اما هیچ گونه عوارض جانبی قلبی عروقی در 
زنان یافت نشد.  این مطالعه همچنین نشان می دهد که احتمال MI  کشنده متناسب 
با افزایش تعداد روزهای برفی متوالی افزایش می یابد.   این آمارهای به دست آمده به 

امکان وجود علیت بین پارو کردن برف و MI کمک بسیاری می کند.

ارتباط پارو کردن برف و سکته قلبی

 با این ۶غذا اشتهایتان را کاهش دهید!
حاوی  غذایی  های  رژیم  که  است  کرده  ثابت  اخیرا  انگلیسی  محققان  مطالعات 
کربوهیدرات های تخمیر شده حاوی دو نوع ماده به نام های بتاگلوتان، و اینولین هستند 

که برای رسیدن به اهداف کاهش وزن شما را کمک خواهند کرد.
مصرف این نوع کربوهیدرات ها باعث تولید بیشتر هورمون کنترل اشتها شده و به فرد 
احساس سیری طولانی مدت می دهد. همچنین مصرف این کربوهیدرات ها به سطوح 
پایین تر چربی های مضر و چربی احشایی کمک می کند؛ چربی هایی که با خطر ابتلا به 

دیابت، بیماری های قلبی و برخی از انواع سرطان ها مرتبط هستند.
این نوع غذاها همچنین نقش مهمی در مدیریت و یا پیشیگری از دیابت با کنترل و 
نگهداری سطح قند خون در حد سالم دارند. این کربوهیدرات ها باعث افزایش باکتری 

های مفید روده و بهبود فرایند هضم غذا بعلاوه افزایش ایمنی بدن خواهند شد.
جو: این را بدانید که تنها دو وعده روزانه مصرف جو، کلسترول ال دی ال یا مضر را تا 
بیش از 5 درصد در عرض شش هفته کاهش می دهد. بتاگلوتان موجود در جو باعث دفع 

ال دی ال از بدن می شود.
کنگر فرنگی: آرتیشو یا کنگر فرنگی داروی لاغری است و کسانی که می  خواهند وزن کم 
کنند و لاغر شوند می  توانند هر روز آرتیشو بخورند. از تمام نقاط این گیاه می توان برای 
تهیه انواع سالادها و غذاها استفاده کرد، گیاه تازه را پس از تمیز کردن میتوان منجمد کرد 
تا در فصول مختلف از آن استفاده شود، شیره برگ آرتیشو یا کنگر فرنگی دارای املاح 

معدنی مختلف و سینارین است و مصارف درمانی فراوان دارد.
قارچ: به جنگ با چربی های بدن می رود. مصرف قارچ می تواند تولید و فعالیت سلول 
های سفید خون را افزایش دهد. بهتر است این غذا به شیوه سالمی پخته شود. از این رو 
مصرف قارچ سرخ شده از سوی متخصصان توصیه نمی  شود. قارچ بخارپز یا کبابی شده در 
فر انتخاب مناسب  تری است. توصیه می  شود که در این رژیم وعده ناهار یا شام را به قارچ 
اختصاص دهید، البته می  توانید صبحانه هم یک غذای ترکیبی مثلا املت قارچ بخورید. 
قارچ حاوی بتا گلوکان است که برای تقویت سیستم ایمنی و افزایش مقاومت بدن در برابر 

بیماری ها مهم و لازم است.
مارچوبه: برخی غذاها در فرایند هضم غذاها تاثیر فراوانی دارند و مارچوبه یکی از این 
غذاها است. این گیاه منبع اینولین؛ فیبر ویژه ای است که به افزایش باکتری های خوب 
روده کمک می کند و باعث هضم موثرتر غذاها می شود. مارچوبه باعث افزایش متابولیسم 
بدن شده و به عنوان یک چربی  سوز، به لاغری شما کمک می کند. هر 1۰۰ گرم مارچوبه 
فقط 2۰ کیلوکالری انرژی دارد و بدین ترتیب یک جایگزین بسیار عالی برای میان وعده 

های پر کالری است.
موز: مصرف این میوه سرشار از پتاسیم و ویتامین ب ۶، باعث افزایش تولید سروتونین در 
مغز می شود. به طوری که مصرف آن با کاهش استرس و اضطراب رابطه دارد. اگرچه موز 
میزان کربوهیدرات یا قند بالایی دارد، اثر چندانی بر سطح قندخون بدن نمی  گذارد. کم 
بودن میزان گلوکز آن باعث می  شود قند خون نسبت به سایر غذاها به میزان قابل قبولی 
بالا رود. از طرفی گلوکز پایین برای کنترل گرسنگی بسیار مفید است. و این از عوامل 

کلیدی در کاهش وزن است.
پیاز: مصرف پیاز یک راه طبیعی برای کاهش وزن و چربی اضافی بدن است. پیاز حاوی 
اسانس های مختلف و مواد معدنی است، که به سرعت سوخت و ساز بدن را بالا برده و 
منجر به کاهش وزن طبیعی می شود. پیاز دارای آنتی اکسیدان ها و خواص ضد التهابی 

است که یکی از سلاح های عالی در برابر افزایش وزن است.
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معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم  اعلام کرد

هزینه ۲۰۰میلیاردی برای اصلاح فضای 
فیزیکی و تجهیز بیمارستان های قم 

معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 2۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار درقالب اجرای طرح تحول نظام سلامت و در راستای ارتقاء هتلینگ بیمارستان 
ها از جمله اصلاح فضای فیزیکی، تجهیز و نوسازی بیمارستان های دولتی قم هزینه 

شده است. 
علی اصغر اکرمی افزود: ارتقاء هتلینگ بیمارستان ها یکی از بسته های طرح تحول 
نظام سلامت بود که از اردیبهشت ماه سال ۹۳ در کشور اجرایی شد. وی اضافه کرد: بر 
اساس این طرح، جایگاه خدمت دهی به بیماران از نظر فیزیکی و ظاهری باید اصلاح 
و فضاهایی نیز برای استراحت پزشکان و پرستاران در مراکز درمانی طراحی می شد. 
وی ادامه داد: فضای فیزیکی بخش های مختلف ۶ بیمارستان دولتی قم شامل نکویی، 
کامکار، حضرت معصومه)س(، ایزدی، حضرت زهرا)س( و شهید بهشتی در طول سه 
سال از اجرای طرح تحول نظام سلامت با اعتبار 1۰۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات 
وزارت بهداشت و درمان اصلاح و بازسازی شده است.  اکرمی خاطرنشان کرد: اتاق 
بیماران، مسیرهای دسترسی و سرویس های بهداشتی بیمارستان های قدیمی ساز 
از جمله کامکار، نکویی، ایزدی و حضرت زهرا)س( به نحو قابل قبولی بازسازی و یا 
نوسازی شده است. وی به نوسازی و بازسازی تجهیزات بیمارستان ها اشاره کرد و 
گفت: دراین راستا 1۰۰ میلیارد ریال برای بخش های ویژه بیمارستان ها از جمله ان 
آی سی یو)بخش بستری نوزادان(، آی سی یو، سی سی یو و دیالیز هزینه شده است. 
وی خرید دومین دستگاه آنژیوگرافی بیمارستان شهید بهشتی، دستگاه ماموگرافی 
بیمارستان ایزدی، ماشین های دیالیز بیمارستان شهید بهشتی و کامکار را از جمله 
تجهیزات خریداری شده عنوان کرد.  اکرمی افزود: تجهیزات مربوط به بخش های 
ویژه ان آی سی یو بیمارستان ایزدی، شهید بهشتی، حضرت معصومه)س( وحضرت 
زهرا)س(، تجهیزات مربوط به آی سی یو و سی سی یو بیمارستان کامکار عرب نیا و 
آی سی یو بیمارستان نکویی از دیگر تجهیزات خریداری شده می باشد. وی گفت: 
تقریبا تمامی تخت های بستری بیمارستان های قم که دارای نقص فنی و یا دوره 
خدمت آن ها تمام شده بود، با تخت های نو تعویض و وسایل استراحت بیماران از 
جمله تلویزیون و یخچال ها نیز بازسازی و نوسازی شده است.  وی خاطرنشان کرد: 
هزینه بخش کوچکی از تجهیزات خریداری شده برای ۶ بیمارستان دولتی قم از 
سوی خیران تامین شده است.  معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: توسعه فضای بخش زنان، اتاق عمل زنان و دیالیز بیمارستان شهید بهشتی، 
فضای بخش بستری و سرپایی اورژانس و درمانگاه بیمارستان حضرت معصومه)س(، 
فضای اتاق های زایمان اختصاصی بیمارستان ایزدی و فضای مربوط به بخش آی سی 
یو بیمارستان کامکار نیز از دیگر اقدامات است که در راستای ارتقاء هتلینگ بیمارستان 
ها و در قالب اجرای طرح تحول نظام سلامت انجام شده است. طرح تحول نظام 
سلامت از 15 اردیبهشت سال ۹۳ با هفت طرح و برنامه جامع شامل کاهش پرداختی 
مردم، ارتقاء کیفیت ویزیت، ترویج ازدواج طبیعی، مقیم کردن پزشکان متخصص، 

ارتقاء هتلینگ بیمارستان ها، اورژانس هوایی و پرداخت مبتنی بر عملکرد آغاز شد. 

قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری:

شهرداری از ایده های جدید سرمایه گذاری 
استقبال می کند

قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری گفت: در شرایط فعلی ایده های جدید 
حرف اول را می زند و این بخش مهم تر از سرمایه  است البته نمی توان از نقش سرمایه 

نیز غافل بود و شهرداری از ایده های جدید سرمایه گذاری استقبال می کند.
محمدرضا معرفت با اشاره به حیطه فعالیت های حوزه سرمایه گذاری شهرداری قم، 
اظهار کرد: حوزه سرمایه گذاری شهرداری، مدیریت مشارکت های بخش خصوصی را 
شامل می شود و هر نوع قراردادی که برای شهرداری تامین منافع و سود را به دنبال 
داشته باشد به حوزه سرمایه گذاری مرتبط است. قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه 
گذاری با بیان اینکه بیشتر در حوزه مشارکت در ساخت یا سرمایه گذاری در حوزه 
خدمات عمومی فعالیت می کنیم افزود: مخاطب اصلی ما شهروندان هستند و در حوزه 
مشارکت در ساختمان های تجاری، مسکونی، اقامتی و... با مردم فعال هستیم. معرفت 
با اشاره به شرایط رکود در کشور، گفت: در شرایط فعلی ایده های جدید و نو حرف 
اول را می زند و این بخش مهم تر از سرمایه  است البته نمی توان از نقش سرمایه نیز 
غافل بود و شهرداری از ایده های جدید سرمایه گذاری استقبال می کند. وی با اشاره 
به ظرفیت های ویژه شهر قم در حوزه سرمایه گذاری، بیان کرد: بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی نسبت به استعدادهای سرمایه گذاری قم خصوصا در حوزه گردشگری تاکید 
کرده اند. قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری با تاکید بر اینکه به دنبال 
زمینه سازی و افزایش مدت زمان اقامت در شهر قم هستیم، گفت: یکی از این برنامه ها 
ایجاد مراکز تفریحی و گردشگری است و به همین دلیل پروژه های زیادی را در این 
بخش تعریف کرده ایم. معرفت تصریح کرد: به دلیل اینکه شهرداری و دولت امکان 
سرمایه گذاری و صرف هزینه ها در این بخش را ندارند، استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی و مشارکت های مردمی در دستور کار شهرداری است.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم  خبرداد

ارائه آموزش شهروندی به بیش از ۹ هزار 
واحد صنفی در قم

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: آموزش چهره به چهره 
در ۹ هزار و 25۰ واحد صنفی و آموزش دادن در 22۴ مدرسه در سال جاری از 

اقدامات حوزه مدیریت پسماند بوده است.
سیدامیر سامع با اشاره به میزان تولید زباله در شهر قم، اظهار کرد: متاسفانه روز به 
روز شاهد افزایش تولید زباله در شهر هستیم که  این مساله علاوه بر افزایش هزینه های 
شهرداری مشکلات زیست محیطی را نیز به دنبال دارد. معاون خدمات شهری و 
امور اجتماعی شهرداری قم با اشاره به افزایش حجم تولید زباله در شهر قم، بیان 
کرد: در سال ۹۳ معادل ۶۰۸ تن پسماند از شهر قم جمع شده که این عدد در سال 
گذشته به ۶۶۹ تن و امسال به ۷22 تن رسید و این مسأله هزینه های بیشتری را به 
شهرداری قم تحمیل می کند. سامع همچنین وضعیت جمع آوری زباله های عفونی 
و بیمارستانی در شهر را مورد توجه قرار داد، گفت: بیمارستان ها همکاری مناسبی 
با شهرداری دارند اما همچنان شرایط همکاری خوبی بین مطب ها برای جمع آوری 
زباله های عفونی وجود ندارد. وی با بیان اینکه در روزهای آینده مناقصه ساخت یك 
کارخانه زباله سوز به ظرفیت 5۰۰ تن زباله در شهر قم برگزار خواهد شد، تصریح کرد: 
با توجه به اعتبار ویژه ای که در بودجه سال  آینده در این بخش دیده شده در ماه های 
آینده شهر قم دچار تحولی در فرآیند دفن زباله می شود. معاون خدمات شهری و 
امور اجتماعی شهرداری قم به تقویت آموزش های شهروندی و گنجاندن آن ها در 
قراردادهای خدمات شهری اشاره کرد و افزود: آموزش چهره به چهره در ۹ هزار و 
25۰ واحد صنفی و آموزش دادن در 22۴ مدرسه در سال جاری از دیگر اقدامات 

حوزه مدیریت پسماند بوده است.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر اعلام کرد

مشوق های بانکی دولت برای نوسازی
 بافت فرسوده در شهر قم 

اطراف حرم مطهر حضرت  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  مدیرعامل سازمان 
معصومه)س( گفت: شهرداری یك سری مشوق ها را در زمینه نوسازی بافت فرسوده 

پیش بینی کرده است، دولت هم یك سری مشوق های بانکی در این زمینه دارد .
علیرضا خاکی با اشاره به تلاش شهرداری قم برای تشویق شهروندان به نوسازی 
بافت فرسوده، گفت: شهرداری یك سری مشوق ها را در این زمینه پیش بینی کرده 
است، دولت هم یك سری مشوق های بانکی برای نوسازی بافت فرسوده دارد، که 

امیدواریم شهروندان با مسئولین شهری همکاری بیشتری داشته باشند.
وی ادامه داد: در راستای سیاست ها و مصوبات شورای شهر قم برای احیای بافت 
فرسوده شهر  بسته های تشویقی در نظر گرفته شد که براساس آن در اراضی با کاربری 
مسکونی برای نوسازی تخفیف 1۰۰ درصدی کلیه عوارض در حد تراکم پایه اعمال 
خواهد شد. خاکی افزود: همچنین در بافت فرسوده شهر قم برای نوسازی منازل 
مسکونی تخفیف 5۰ درصدی کلیه عوارض مازاد بر تراکم، تخفیف پنج تا ۷5 درصدی 
عوارض مازاد بر تراکم در صورت تجمیع به ازای هر پلاك و اعطای تراکم تشویقی یك 
طبقه مازاد بر تراکم پیش بینی شده است.وی با اشاره به مشوق های بانکی دولت برای 
نوسازی بافت فرسوده در شهر قم، گفت: دولت در خصوص تسهیلات بانکی در بافت 
فرسوده هم تسهیلات وام 12۰ میلیون تومانی با سپرده بانك مسکن با نرخ هشت 

درصد تا سقف 1۴۴ قسط در نظرگرفته است.
اطراف حرم مطهر حضرت  زیباسازی  و  نوسازی  بهسازی،  مدیرعامل سازمان 
معصومه)س( خاطرنشان کرد: تسهیلات وام 5۰ میلیون تومانی بدون سپرده شرکت 
عمران معصومیه و تسهیلات وام 2۰ میلیون تومانی ودیعه مسکن با نرخ چهار تا هفت 
درصد در صورت تجمیع از جمله دیگر مشوق های دولت برای نوسازی بافت فرسوده 

در شهر قم است.

 چه دوست داشته باشیم، چه نه، حس مالکیت در میان 
همسران وجود دارد. مالکیت را به عنوان یک مفهوم منفی در 
نظر نگیرید. منظور از حس مالکیت در میان همسران، علاقه  به 
همسر و زندگی  مشترک است. تلاش برای حفظ این مالکیت 
و علاقه و زندگی، امری طبیعی است. شما هر چیز ارزشمند 
برای حفظ آن تلاش  باشید،  زندگی داشته  دیگری هم در 
خواهید کرد. این دارایی نیاز به نگهداری همه جانبه دارد. اما 
این حفظ و نگهداری تا کجا طبیعی است و از چه زمان به یک 
رفتار مرضی تبدیل شده و همسر به موجودی کنترل کننده و 
آزاردهنده که خود و طرف مقابل را آزار می دهد تبدیل می شود؟

 به همسرتان بدبین نباشید
متأسفانه هرچقدر حساسیت بیشتری به خرج دهید، بدبینی تان 
بیشتر می شود و در دام وسواس فکری گرفتار می شوید. در 
چنین شرایطی شروع می کنید به ایجاد محدودیت های غیر 
ضروری برای همسرتان و این ممکن است باعث ناراحتی و 
دلخوری او شود و نتیجه عکس داشته باشد. این یک دور باطل 
است، حساسیت بیش از اندازه به بدبینی و بدبینی به حساسیت 
زیاد منجر می شود. اگر به بدبینی تان دل بدهید و به آن دامن 
بزنید، اوضاع بدتر می شود. بهتر است دست از بدبینی بکشید و 

اعتماد را به آرامش خود و همسرتان هدیه دهید.
 به تو اعتماد ندارم

با ایجاد محدودیت و کنترل بیش از حد همسرتان چند پیام 
غیرمستقیم به او می دهید؛

•    به تو اعتماد ندارم
•    اعتماد به نفس  کافی ندارم
•    تو مستعد خیانت کردنی

 علت نباشیم
همین بی اعتمادی، کنترل گری، بدبینی و محدودیت هایی که 
زندگی را به کام هر دوی شما تلخ خواهد کرد، ممکن است باعث 
شود همسرتان را واقعا از دست بدهید. چرا که این بدبینی  باعث 
می شود صمیمیت بین تان از بین برود، خشمگین و پرخاشگر 
شوید، مُدام در حال کنترل کردن و غر زدن باشید، افسرده شوید 
و... امیرالمومنین)ع( می فرمایند: »کسی که حسّ بدبینی دارد از 
همه کس وحشت دارد« ترس و وحشت، آرامش روح و جسم تان 

را از شما می گیرد.
 از کجا بفهمیم شکاکیم؟

اگر همیشه و در همه حال و درباره ٔ همه چیز دچار شک و ابهام 
هستید، شما آدم شکاکی هستید و نیاز به درمان دارید. اگر دچار 
وسواس هستید، باید درمان شوید. اگر همسرتان سال هاست 

با شما زندگی می کند و شما و زندگی اش را دوست دارد و 
هیچ وقت نکته  ٔ مبهمی در رفتارش وجودش نداشته، احتمالا 

شک شما بی مورد است.
 ریشه های شک و ترس را بشناسید

اگر مدام دچار شک و ترس هستید، ریشه های آن را در 
خودتان کشف کنید. شاید خودتان از پس اش بربیاید و اگر 
نیامدید حتما به یک مشاور مراجعه کنید. ممکن است در 
گذشته کسی را از دست داده اید و این خاطره بد، ترس و شک 
را در دلتان کاشته باشد و شما مدام در گیر ترس از دست 
دادن باشید. شاید شک شما بخاطر تجارب تلخ اطرافیان تان 
باشد، اگر همسر دوست شما رابطه  ٔ خارج از خانواده داشته، یا 
در شبکه های اجتماعی رفتار و ادبیات قابل قبولی ندارد، الزاما 

همسر شما هم چنین نیست.
به حریم خصوصی هم احترام بگذاریم

زندگی مشترک و ازدواج به معنای استحاله شدن در طرف 
مقابل نیست. فراموش نکنید که در زندگی مشترک هم باید به 
حریم خصوصی همسرمان احترام بگذاریم و آن را جدی بگیریم. 

درست است که حریم خصوصی افراد با هم متفاوت است اما 
نمی توان نادیده اش گرفت و انکارش کرد. ممکن است ردی 
پیام های تلگرام و اینباکس ایمیل اش جزء حریم خصوصی اش 
باشد و دیگری این ها را حریم خصوصی نداند و چیز دیگری را 
به عنوان حریم خصوصی برگزیده باشد، در هر صوت شما باید 

طرف مقابل و حریم اش را بشناسید و آن را جدی بگیرید.
 تلفن همراه هم را چک نکنیم

در تلفن همراه همسرتان دنبال چه چیزی می گردید؟ دنبال 
خیانت؟ می خواهید ببینید که آیا با کسی در رابطه است یا 
نه؟ خب؟ بعدش می خواهید چه کار کنید؟ دعوا کنید؟ طلاق 

بگیرید؟
 هر طور که حساب کنید این پروسه، پروسه  ٔ معیوبی است 
و طرف مقابلتان فکر می کند به او توهین شده، شما عملا به 
او می گویید که اعتمادی که شیرازه و قوام زندگی است را به او 
ندارید. به جای چک کردن تلفن همراه همسرتان به او احترام 
و عشق هدیه کنید، بیشتر محبت کنید، اعتماد به نفس تان را 
بالا ببرید، اعتماد را بشتر کنید و اجازه ندهید این بازی خطرناک 

بین تان رایج شود که از روی لج و لجبازی مُدام در حال کنترل 
وسایل شخصی و حریم خصوصی هم باشید.

 چک کردن گوشی همسر صحیح یا غلط؟
 رمزگذاری چه مفهومی دارد؟

چرا روی موبایل تان رمز می گذارید؟ اگر می بینید که همسرتان 
به این رمزگذاری حساس شده و واکنش نشان می دهد، خیلی 
راحت و ساده رمز را در اختیار او بگذارید. خودتان را در موضعی 
قرار ندهید که مدام بهتان شک کنند. متأسفانه این روزها به 
ارتباطی که نوع و حجم  دلیل رواج شبکه های اجتماعی و 
رابطه ها را به کلی متحول کرده است، همسران بیش از هر گروه 
دیگری آسیب پذیر شده اند. شک و بی اعتمادی، روابط خارج 
از عرف خانواده، از هم پاشیدن نظام مقدس خانواده، از بین 
رفتن صمیمت و علاقه  ٔ بین زوجین از جمله  مشکلاتی است که 
همسران به دلیل نداشتن فرهنگ درست استفاده از شبکه های 

مجازی و ارتباطی، به آن دچار می شوند.
 اگر حق با شماست...

البته تمام این ها به این معنا نیست که شما همیشه دچار توهم 
خیانت و بدبینی مرضی هستید. ممکن است اتفاقاتی در حال 
رخ دادن باشد، کسی شما را از بی تعهدی همسرتان آگاه کرده 
باشد و حتی شک و شبهه ای که به دلتان افتاده، علت حقیقی 
داشته باشد. در این حالت باید ابتدا و قبل از اینکه با پرخاشگری 
و عصبانیت و قهر و دعوا شروع کنید، از حقیقت ماجرا باخبر 
شوید، در حالی که همسرتان متوجه این حقیقت جویی شما 
نشود. بعد از آن که مطمئن شدید شک شما واقعی  است گفتگو 
کنید. با همسرتان صحبت کنید. بعد از صحبت کردن و دیدن 
عکس العمل همسر، که می تواند پذیرش یا انکار موضوع باشد،  
قدم بعد را انتخاب کنید. مراجعه به یک مشاور متخصص بسیار 

به شما کمک خواهد کرد.
 همسرمان را کنترل کنیم یا نه؟

هیچکس توقع ندارد و حتی توصیه نمی کند که شما نسبت به 
زندگی و رفتار و روابط همسرتان بی تفاوت باشید و برایتان فرقی 
نکند که همسرتان با چه کسانی روابط باز دارد. این دقیقا خلاف 
قداست خانواده و تعهد زوجین به هم است.  اما قطعا کنترل و 
چک کردن بیش از حد و مرضی همسر نیز، راهکار مناسبی 
برای نشان دادن توجه نیست. این تعهد و کنترل گری باید درونی 
باشد. شما با محبت، عشق، اعتماد، احترام، صمیمیت، گذشت، 
اعتماد به نفس، داشتن مهارت های زندگی و... کنترل گری را از 
منبع بیرونی به یک نیروی کنترل درونی منتقل می کنید که هم 

آرامش خودتان و هم آرامش همسرتان را تامین می کند.

آیا گوشی همسرمان را چک کنیم یا نه؟ 

جزئیات اخاذی 1۰ میلیاردی

ماجرای آدم ربایی برج ساز تهرانی
 سرکارگر ۳1 ساله که طراح اصلی ربودن ساختمان ساز معروف جنوب شهر برای 

اخاذی 1۰ میلیاردی بود، به همراه همدستانش شناسایی و دستگیر شد. 
به گزارش  مهر، ساعت 1۸:۳۰ روز 2۸ دی ماه ۹5 از طریق مرکز فوریت های 
پلیسی 11۰ وقوع یک فقره آدم ربایی در مقابل یک پروژه ساختمانی در محدوده 

اتوبان شهید رجایی به کلانتری 1۷2 حضرت عبدالعظیم اعلام شد. 
با حضور ماموران در محل و انجام تحقیقات اولیه مشخص شد که سرنشینان یک 
دستگاه خودرو سراتو سفید رنگ ، با تهدید سلاح سرد اقدام به ربودن صاحب پروژه 
ساختمانی بنام ابوالقاسم ۶۳ ساله کرده و پس از اقدام به آدم ربایی ، به همراه فرد 

ربوده شده از محل متواری شدند. 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع آدم ربایی و به دستور بازپرس شعبه دوم 
دادسرای عمومی و انقلاب اسلامی شهر ری، پرونده برای رسیدگی در اختیار پایگاه 

نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. 
کارآگاهان پایگاه نهم آگاهی با حضور در محل وقوع آدم ربایی به تحقیق از شاهدان 
پرداختند. شاهدان در اظهاراتی مشابه عنوان داشتند: حدود ساعت 1۸ ابوالقاسم  به 
همراه یکی از کارمندان خود امید و مهندس ابراهیم از در پروژه خارج شد. امید و 
مهندس هر دو نفر به طرف خودروهای شخصی خود رفته و ابوالقاسم نیز قصد سوار 
شدن به خودرو شخصصی خود را داشت که ناگهان سه نفر او را به زور و با تهدید چاقو 
سوار یک دستگاه خودرو سراتو سفید رنگ کرده و به سرعت محل را ترک کردند. 
دو نفر از آنها حدودا ۳5 ساله و درشت هیکل بودند و نفر سوم قدی متوسط داشت. 
کمتر از 2۴ ساعت از زمان آغاز تحقیقات پلیسی در پایگاه نهم آگاهی در خصوص 
پرونده ی آدم ربایی ،فرد ربوده شده با مراجعه به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
به کارآگاهان اعلام داشت که آدم ربایان او را در ساعت یک بامداد در بیابان های 

اطراف اتوبان شهید کریمی رها کردند. 
مرد ساختمان ساز  در اظهاراتش به کارآگاهان گفت:آدم ربایان پس از سوار کردنم 
به ماشین ، بلافاصله چمشانم را بستند. حدودا یک ساعت داخل ماشین بودم که 
احساس کردم ماشین وارد یک جاده فرعی و خاکی شده، زمانی که مرا از ماشین 
پیاده کردند ، زمین خاکی بود. مرا به داخل محلی ناشناس برده ، دست و پایم را بسته 
و پس از آن چشمانم را باز کردند. حدودا پس از گذشت دو ساعت، دو نفر به سراغ من 
آمده و شروع به صحبت کردند. آنها در مذاکرات اولیه درخواست 1۰ میلیارد تومان 
پول در ازای آزادی من داشتند که عنوان داشتم چنین پولی را ندارم. پس از گذشت 
چند ساعت آنها میزان پولِ درخواستی خود را به 5 میلیارد تومان کاهش دادند اما باز 
عنوان کردم که در حال حاضر چنین پولی در اختیار ندارم. طی این مدت آنها اقدام 
به گرفتن تمامی مدارک و عابربانک های همراهم کرده بودند که پس از رهایی از 
دست آنها متوجه شدم که مبلغ 12۰ میلیون تومان پول داخل حساب ها توسط آنها 
برداشت شده است. ربایندگان تهدید کرده بودند که اگر پیگیر شکایت خود باشم ، آنها 
به من و اعضای خانواده ام آسیب می رسانند. نهایتا در تاریکی شب مجددا مرا سوار 
ماشین کرده ، چشمانم را بسته ، به محلی تاریک و بیابانی منتقل و در آنجا مرا رها 
کردند. ابوالقاسم  در ادامه اظهاراتش به کارآگاهان گفت: ربایندگان اطلاعات کامل و 
دقیقی در خصوص اعضای خانواده ام ، محل زندگی و کارشان ، زمان عروسی فرزندانم 
و حتی نوع ماشین عروسی پسرم در سال گذشته، حساب های بانکی و... در اختیار 
داشتند. با توجه به اظهاراتابوالقاسم، کارآگاهان تحقیقات خود را بر روی افراد مرتبط 
با او به ویژه همکارانش قرار دادند. کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که همزمان با وقوع 
آدم ربایی، سرکارگرِ ابوالقاسم بنام موسی ۳1 ساله  نیز به صورت ناگهانی محل کارش 
در پروژه ساختمانی ) محل وقوع آدم ربایی ( را ترک  و فردای آنروز مجددا در محل 
کارش حاضر شده است. کارآگاهان در تحقیقات خود اطلاع پیدا کردند که موسی از 
حدود ۴ سال پیش ابتدا به عنوان کارگر ساختمانی ساده نزد ابوالقاسم  مشغول بکار 
شده ؛ طی این مدت اعتماد او و فرزندانش را به صورت کامل جلب و پس از مدت 
کوتاهی حتی به محل زندگی تمامی آنها رفت و آمد و تردد پیدا کرده و در مراسم 
آخرین فرزند فرد ربوده شده نیز حضور داشته است. بنا بر اظهارات ابوالقاسم اعتماد 
وی به سرکارگرش به اندازه ای افزایش پیدا کرده بود که مسئولیت تمام امورات مالی 
پروژه های ساختمانی و اطلاعات حساب های بانکی خود را نیز در اختیار وی قرار 
داده بود. کارآگاهان پایگاه نهم آگاهی ، در بررسی سوابق موسی اطلاع پیدا کردند که 
او در سال 1۳۸1 نیز دارای سابقه دستگیری در شهرستان میانه است. در ادامه ، محل 
سکونت موسی در منطقه کیانشهر شناسایی و تحت مراقبت های پلیسی قرار گرفت. 
در ادامه ی اقدامات پلیسی ، کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که موسی با دو تن از 
همسایگانش بنام های اکبر۳1 ساله وصادق ۳۶ ساله ارتباط نزدیکی داشته ، اکبر 
صاحب یک دستگاه خودرو سواری سراتو سفید رنگ بوده و صادق نیز دارای یک 
کارگاه درب و پنجره سازی ) مشابه محل نگهداری فرد ربوده شده ( در شهرستان 
اسلامشهر است.با توجه به اطلاعات بدست آمده ، بررسی نقش و مشارکت موسی 
، اکبر و صادق در ربودن مرد ساختمان ساز در دستور کار کارآگاهان قرار گرفت و 
با انجام اقدامات ویزه پلیسی ، کارآگاهان اطمینان پیدا کردند که هر سه نفر آنها 
مشارکت مستقیم در آدم ربایی داشته اند. بلافاصله موسی ، اکبر و صادق روز 2۰ 
بهمن در محل سکونتشان در منطقه کیانشهر دستگیر و به پایگاه نهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ منتقل شدند. با آغاز تحقیقات از این سه نفر ، آنها در اظهارات اولیه 
منکر هرگونه مشارکت خود در آدم ربایی شده اما در ادامه لب به اعتراف گشوده و 
به طراحی آدم ربایی و اجرای آن به همراه دو تن از دوستان اکبر بنام های مرتضی ) 
۳۳ ساله ( و علیرضا ) ۳۴ ساله ( اعتراف کردند.با شناسایی مرتضی و علیرضا به عنوان 
دو عضو دیگر گروه آدم ربایی ، آنها نیز در منطقه ی رباط کریم شناسایی ، دستگیر 
و به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند ؛ مرتضی و علیرضا پس از 
دستگیری ، در اعترافاتشان عنوان داشتند که در ازای دریافت مبلغ ۴5 میلیون تومان 
حاضر به مشارکت در آدم ربایی شدند.سرهنگ کارآگاه حسین زارع رئیس پایگاه نهم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبر به خبرنگار مهر گفت : با اعتراف صریح 
متهمین به ارتکاب آدم ربایی ، قرار قانونی از سوی بازپرس  صادر ، متهمان برای  انجام 

تحقیقات تکمیلی در اختیار پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار داده شدند.

راه هایی برای زیباتر کردن زندگی

عیب های همدیگر را برملا نکنید 

زندگی هر انسانی پستی ها و بلندی های خاص خودش 
را دارد، همه ی ما گاهی زندگیمان در انواع زیبایی ها غرق 

است و گاهی هم رنگی به جز زشتی و سیاهی ندارد.
همه ی ما فرزندان آدم اینگونه ایم، فرقی هم بینمان 

نیست، به قول شاعر:
 در این دنیا دل بی غم نباشد         

                                      اگر باشد، بنی آدم نباشد
اما چگونه است که برخی آدم های دور و برمان، همیشه 
می خندند، همیشه شادند و بدبختی و غم و اندوه در 

دلشان راه ندارد؟ 
چند وقتی است که جمله ی پر مفهومی قبل از پیام 
های بازرگانی تلویزیون، روی صفحه، جا خوش می کند: 
هیچوقت ظاهر زندگی خود را با باطن زندگی دیگران، 
مقایسه نکن. خوشبختانه همه ی ما یک سیلی داریم که 
سعی می کنیم صورتمان را با آن سرخ نگه داریم، شاید 
این سیلی است که صورت آنهایی که تصور می کنیم 

خیلی خوشبخت اند را، سرخ نگه داشته، خدا می داند...
در اینجا می خواهیم چند راهکار به شما نشان دهیم که 

زندگیتان را شاد، رنگی و زیباتر می کند.
راه اول، توجه به داشته ها

نعمت هایی که خدا به شما داده را بنویسید، همه 
را، ریز به ریز، چیزهایی که دارید را هم بنویسید، مثلا 
گوش،  چشم،  داشتن  بنویسید،  سلامتی!  ننویسید، 
فامیلی  چشیدن،  بوییدن،  کردن،  صحبت  توانایی 
داشتیم که تصادف سختی کرده بود و از آن به بعد، 
دیگر نمی توانست مزه ی غذا ها را تشخیص دهد!!! 

فرض کنید نتوانید طعم شیرین غذا ها را بچشید و 
لذت ببرید و یا کباب و قورمه سبزی را نتوانید ببویید! 

فاجعه است.
نبود، خوراکی در  بالای سرتان  تصور کنید سقفی 
یخچال نداشتید، آب خانه قطع بود، گازی برای گرم شدن 
نداشتید و ... اینها همه نعمت است و شاید مهمترین آنها، 
شخصی باشد که شما دوستش دارید و او دوستتان دارد، 
در هنگام سختی ها می توانید روی او حساب کنید و 

خلاصه در این دنیا، تنها نیستید .
اگر ریز به ریز به داشته هایتان توجه کنید، نداشته ها 
رنگ می بازند و کمتر ناراحتتان می کند، شاید خیلی 
چیزها هم نداشته باشید، ولی در اینجا هدف ما، زیباتر 
دیدن زندگیست، پس فقط به داشته هایتان فکر کنید.

دوم، رفت و آمد
سعی کنید رفت و  آمدهایتان را زیاد کنید، با فامیل، 
دوست، همسایه و ... حتما لازم نیست که شام و ناهار 
باشد، به صرف یک چای و شیرینی، یا اصلا ناهار باشد، 
اما یک الویه ی ساده، یا آش! به بهانه های مختلف به 
آشنایانتان سر بزنید و از آنها دعوت کنید که به منزلتان 
بیایند، رفت و آمد و دور هم بودن و شلوغی، به شدت می 
تواند هورمون سروتونین که هورمون شادی و زیباتر کردن 

زندگیست را در شما بالا ببرد.
برنامه ای منظم

به خودتان رحم نکنید، یک برنامه ی کاری سفت و 
سخت برای خودتان ترتیب بدهید و سعی کنید که آن 
را انجام بدهید، مثلا صبح ساعت ۸ بیدار شوید، صبحانه، 

پیاده روی، کتاب خواندن، تهیه ی غذا، کار، خرید، سر 
زدن به فامیل، شرکت در جلسات مذهبی، علمی،  اموزشی 
و ... اصلا وقتی برای بیکاری نگذارید، اینقدر برنامه تان را 
شلوغ کنید که شب که به رختخواب رفتید، فرصت غصه 

خوردن و فکر کردن نداشته باشید، در جا بیهوش شوید!
انجام کارهایی که شادتان می کند

چه کاری به شما آرامش می دهد؟ بافتن یک شال 
گردن؟ درست کردن یک غذا؟ دیدن یک فیلم؟ نوشتن 
خاطرات روزانه؟ قران خواندن؟ چرخ زدن در اینترنت؟ 
بازی کردن با بچه ها؟ انجام کارهای خیریه؟ رفتن به 
گردش؟ سعی کنید در برنامه ی روزانه تان، کارهایی که 
شما را شاد می کند را حتما بگنجانید، در ادامه، به کلام 
بزرگان برای شاد شدن دلتان، گوش دهید، اکثر آنها گفته 
اند انجام کارهای خیر و کمک کردن به دیگران، دلتان را 
شاد و رنگی می کند. خیلی کار سختی نیست، شاید با 
یک نان خریدن و هدیه دادن آن به همسایه، به یک ظرف 
میوه مهمان کردن رفتگر محل، با یک راه دادن ساده به 

ماشین عقبی و ... دلتان به اندازه ی یک دنیا زیبا شود.
معنویات را نادیده نگیرید

این که در شبانه روز با خدای خودت خلوت می کنیم، 
چند آیه قرآن می خوانیم،  دعا می کنیم و از خدا طلب 
خیر برای خودت و اطرافیانت می کنیم، انچنان آرامش 
و زیبایی به زندگیمان می دهد که با هیچ چیز قابل 
قیاس نیست، لحظه های مناجات های یواشکی با خدا، از 
زیباترین لحظات زندگی هر بنده ای با معبودش است، آن 

را به آسانی از دست ندهیم.

زن و شوهر در زندگی مشترک وظیفه دارند عیوب یکدیگر را بپوشانند، اما باید توجه 
داشت که خودسازی و اصلاح نفس اولین قدم برای کمک به دیگری است؛ چون تلاش 
برای اصلاح دیگری آدابی دارد و فرد باید دارای ویژگی هایی باشد تا بتواند در این مسیر 

به خوبی عمل کند. 
در دین اسلام تأکید شده که زن و شوهر نه تنها نباید عیب های همدیگر را برملا کنند، 
بلکه مانند لباس باید آن ها را بپوشانند. همان طور که خداوند متعال در آیه1۸۷ سوره 
/ آن ها برای  مبارکه بقره درباره روابط زن و شوهر فرموده: »هُنَّ لبَِاسٌ لَّکُمْ وَأنَتُمْ لبَِاسٌ لَّهُنَّ
شما لباس و پوشش و شما هم برای آنان لباس و پوشش هستید.« در تشبیه همسر به 
لباس، نکات بسیاری وجود دارد؛ ازجمله اینکه لباس عیوب انسان را می پوشاند و هریک از 

زن و مرد هم باید عیوب و نارسایی های یکدیگر را بپوشانند.
  خودسازی و اصلاح نفس

همسران هم باید به طور کامل نقص ها و مشکلات یکدیگر را از دیگران مخفی نگه دارند 
و در این خصوص به هیچ وجه کوتاهی نکنند. هرچند که زن و شوهر در زندگی مشترک 
وظیفه دارند عیوب یکدیگر را بپوشانند، اما باید توجه داشت که خودسازی و اصلاح نفس 
اولین قدم برای کمک به دیگری است؛ چون تلاش برای اصلاح دیگری آدابی دارد و فرد 

باید دارای ویژگی هایی باشد تا بتواند در این مسیر به خوبی عمل کند.
نبی مکرم اسلام)ص( درباره خودسازی و اصلاح نفس فرموده: »هیچ عیبی بالاتر و بدتر 
از این نیست که انسان عیب های دیگری را ببیند، اما از عیب های خودش غافل باشد.« 

امیرالمؤمنین)ع( نیز در کتاب غررالحکم فرموده: »مرد را همین زیرکی بس که عیوب خود 
را بشناسد. در نادانی مرد همین بس که عیوب خویش را نشناسد.«

بنابراین اگر خانم یا آقایی قصد دارد تا عیوب رفتاری و گفتاری همسرش را تصحیح 
کند، خوب است به عیوب خودش هم دقت کند؛ چراکه گاهی امکان دارد زن و شوهری 
هنگام مشاجره فقط به عیوب یکدیگر توجه کنند.  حدیثی از پیامبر اکرم)ص( است با 
این مضمون: »لغزش های مؤمنان را جست و جو نکنید؛ زیرا هرکسی لغزش های برادرش را 
جست و جو کند، خدا لغزش های خودش را دنبال می کند و هرکسی خدا لغزش هایش را 

دنبال کند، رسوایش می سازد؛ اگرچه در درون خانه اش باشد.«
حالا اگر کسی می خواهد رسوا نشود و صبوری همسرش در برابر عیوب به زبان نیامده 
و مطرح نشود، بهتر است خودش عیب جویی را کنار بگذارد و به جای پرداختن به بدی ها 
و مشکلات اخلاقی همسرش به  خوبی ها و مهربانی های او دقت داشته باشد. گاهی زن و 
شوهر به دلیل عادت کردن به تذکرات همسر خود، نسبت به مطالب او بی توجه می شوند و 

دیگر عیب هایی را که او یادآوری می کند، جدی می گیرند.
  عیب جویی از زشت ترین عیب ها

 امکان دارد تذکرات مداوم یکی از همسران موجب مشاجره و دلخوری دیگری شود، 
اما در این زمان چه باید کرد تا همسرمان نسبت به تذکرات ما توجه داشته باشد و آن ها 
را جدی بگیرد؟ امیرالمؤمنین)ع( در کتاب غررالحکم فرموده: »عیب جویی از زشت ترین 

عیب ها و بدترین گناهان است.«
آن حضرت در حدیث دیگری فرموده: »باید منفورترین مردم نزد تو و دورترین آن ها از 
تو کسی باشد که بیش از همه عیب جوی مردم است.«  کارشناسان معتقدند که راه حل 
این مشکل، توجه به محاسن همسر است؛ اما این گروه از خانم ها بدون توجه به  خوبی های 
همسر خود آن قدر درباره کوچکترین ایرادات و کمبودهای همسرشان فکر می کنند که 
در ذهن شان تبدیل به مشکلی بزرگ و غیرقابل حل می شود. از همه بدتر وقتی است که 
افکارشان را بر زبان می آورند و با خرده گیری و سرکوفت زدن می خواهند خود را آرام کنند. 
طبیعی است مرد هراندازه که صبور باشد، بعد از مدتی آتش خشمش شعله ور می شود و 
جاروجنجال راه می اندازد. بنابراین زنی که بنا را بر ایراد گرفتن و مطرح کردن نقص های 
همسرش گذاشته، دچار عذابی در زندگی می شود که آرامش را از او سلب می کند. حال 
اگر خانم یا آقا برای تذکر دادن ایراد همسرش، ابتدا از خوبی ها و محاسن او بگوید و از او 
به دلیل داشتن خصلت های پسندیده تعریف و تمجید کند، به طور ناخودآگاه زمینه را برای 

درک عیب ها در او ایجاد  کرده است.






